
1 

 

PROTOKÓŁ NR II/2018 

II zwyczajna sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023 

17 grudnia 2018 roku, godz. 1100 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad II zwyczajnej sesji Sejmiku.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

otwieram II zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018-2023.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego wita Radnych Województwa Lubuskiego  

i zaproszonych gości.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

informuję, iż na podstawie art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie województwa obrady Sejmiku 

Województwa są transmitowane i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. 

Nagranie obrad jest udostępniane w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej 

samorządu województwa. Szanowni Państwo, sala kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

w związku ze zbliżającymi się Świętami Bożego Narodzenia została udekorowana pięknymi choinkami, 

które jak każdego roku podarował nasz kolega, były Radny Województwa Lubuskiego, Pan Zdzisław 

Paduszyński. Za co serdecznie Panu Radnemu dziękujemy. Szanowni Państwo Radni, otrzymacie 

drobne prezenty świąteczne, w których znajduje się między innymi ceramika wykonana przez dzieci 

z Zespołu Szkól Specjalnych nr 1 w Zielonej Górze. Szanowni Państwo, na holu przed salą kolumnową 

prezentują swoje wyroby wystawcy z naszego województwa, zachęcam Państwa, aby w czasie przerwy 

zapoznać się z ofertami wystawców. Szanowni Państwo, przystępujemy do uroczystości wręczenia 

„Odznak Honorowych za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”. Odznaki otrzymują: Pani Alicja 

Barbara Błażyńska, Pan Andrzej Brzozowski, Pani Grażyna Dudra-Brzozowska, Pani Grażyna Krzyśko, 
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Pan Roman Maksymiuk, Pan Ryszard Patalas, Pan Bogusław Sułkowski oraz Zarząd Okręgu 

Lubuskiego Związku Nauczycielstwa Polskiego w Zielonej Górze. Dzisiaj mamy zaszczyt wręczyć 

te odznaki. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza – Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa 

Lubuskiego o wygłoszenie krótkich laudacji.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz kolejno odczytuje 

laudacje. Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak i Marszałek 

Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wręczają „Odznaki Honorowe za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego”. 

 

Laudacje stanowią załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Prezes Zarządu Okręgu Lubuskiego Związku Nauczycielstwa Polskiego Bożena Mania: 

Szanowana Pani Przewodnicząca, Szanowna Pani Marszałek, Szanowni Dostojni Państwo Radni,  

proszę przyjąć od Związku Nauczycielstwa Polskiego serdeczne podziękowania za to, że dostrzegliście 

Państwo ponad ośmiotysięczną rzeszę nauczycieli, pracowników oświaty, którzy na terenie 

Województwa Lubuskiego promują nasze ukochane województwo w różnych formach: sportowej, 

artystycznej, literackiej, każdej jakiej tylko się da. To jest dla nas wielką atencją, że zechcieliście 

Państwo powiedzieć, że działalność Związku Nauczycielstwa Polskiego nie polega tylko na zdobywaniu 

pieniędzy, czy protestach, ale także na tej pięknej, wspaniałej działalności, którą dzisiaj Państwo 

dostrzegliście. Życzymy Państwu wszystkiego dobrego, a 113-letni Związek życzy Państwu, abyście 

trwali w swoich działaniach na rzecz naszego pięknego regionu. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Jeszcze 

raz bardzo serdecznie wszystkim gratulujemy. Szanowni Państwo, gościmy dzisiaj uczniów lubuskich 

szkól, którym wręczymy nagrody za przygotowanie najciekawszych „relacji dziennikarskich”  

z V Lubuskiego Sejmiku Młodzieżowego. Oceny prac dokonało Biuro Prasowe oraz Biuro Sejmiku 

Urzędu Marszałkowskiego. Podczas dzisiejszej sesji wręczymy nagrody laureatom. Nagrodę główną,  

I miejsce zdobyła Julia Łuczyńska – uczennica Liceum Ogólnokształcącego w Rzepinie. II miejsce 

zdobyła Wiktoria Statucka – uczennica Liceum Ogólnokształcącego im. Krzysztofa Kamila 

Baczyńskiego w Nowej Soli. III miejsce zdobyła Julia Łysiak z Centrum Kształcenia Zawodowego  

i Ustawicznego w Nowej Soli. Proszę Panią Elżbietę Annę Polak – Marszałka Województwa Lubuskiego 

o wspólne ze mną wręczenie nagród. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak oraz Marszałek Województwa 

Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wręczają dyplomy oraz upominki laureatom konkursu.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jeszcze raz serdecznie 

gratulujemy. Szanowni Państwo, dzisiejsza sesja jest szczególna z uwagi na to, że odbywa się 

w atmosferze oczekiwania na Święta Bożego Narodzenia. O godzinie 14:30 zostanie ogłoszona 

przerwa w obradach, o godzinie 14:30 przybędzie Jego Ekscelencja Ksiądz Biskup Tadeusz Lityński 

oraz Harcerze, którzy przyniosą Światełko Betlejemskie, będzie to czas na złożenie życzeń i podzielenie 

się opłatkiem oraz skorzystanie z tradycyjnych potraw wigilijnych. Uroczystość uświetni chór 

konkatedralny św. Jadwigi. O godzinie 15:30 obrady zostaną wznowione. Szanowni Państwo,  

na podstawie listy obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji 

obecnych jest 29 radnych, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. 

Jednocześnie informuję, że protokół z I sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego został umieszczony  

na serwerze dla radnych, a podczas dzisiejszej sesji wyłożony jest na stoliku Biura Sejmiku. Protokół 

przyjmiemy w końcowej części obrad sesji. Szanowni Państwo, w przerwie sesji po wieczerzy wigilijnej, 

proszę, aby odbyło się posiedzenie Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych w sali 108.  

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Przystępujemy 

do uchwalenia porządku obrad II sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie i Panowie Radni, 

otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu 

Województwa Lubuskiego proponuję rozszerzenie porządku obrad o:  

• punkt 12a – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Gminie Dobiegniew pomocy finansowej – druk 

nr 28/18, 

• punkt 13a – Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi 

Specjalistycznemu dla Nerwowo i Psychicznie Chorych Samodzielnemu Publicznemu Zakładowi 

Opieki Zdrowotnej w Ciborzu – druk nr 26/18, 
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• punkt 13b – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia stawki jednostkowej 

dotacji przedmiotowej – druk nr 29/18, 

• punkt 15a – Podjęcie uchwały w sprawie wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które  

w 2018 r. nie wygasają  z upływem roku budżetowego – druk nr 25/18.  

Materiały i projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszej sesji, dostępne są na serwerze dla radnych. 

Czy mają Państwo pytania, uwagi do proponowanego porządku obrad dzisiejszej sesji? Poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 12a – Podjęcie uchwały w sprawie 

udzielenia Gminie Dobiegniew pomocy finansowej – druk nr 28/18. Kto z Państwa Radnych jest  

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 12a, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk. Kto 

jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć niebieski przycisk.  

Za głosowało 26 radnych, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący się.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 12a.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 13a – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi Specjalistycznemu dla Nerwowo i Psychicznie 

Chorych Samodzielnemu Publicznemu Zakładowi Opieki Zdrowotnej w Ciborzu – druk nr 26/18. Kto  

z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 13a, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć zielony przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk. Kto 

wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. 

Za przyjęciem głosowało 26 radnych, nikt nie był przeciwny, 1 wstrzymujący się. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 13a.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 13b – Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – druk nr 29/18. 

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk. Kto wstrzymał się, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. 

Za głosowało 22 radnych, przeciw 3, wstrzymało się od głosu 2.   

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 13b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
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Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 15a – Podjęcie uchwały 

w sprawie wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2018 r. nie wygasają z upływem roku 

budżetowego – druk nr 25/18. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 

15a, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć czerwony przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. 

Za głosowało 24 radnych, przeciw 0, wstrzymało się od głosu 3 radnych.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 15a.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. 

Za głosowało 28 radnych, 0 głosów przeciw, 0 głosów wstrzymujących się.  

Stwierdzam, ze w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji wraz z przegłosowanymi 

zmianami został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad sesji stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

  

Punkt 3. 

Interpelacje i zapytania 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo Radni, 

w okresie między sesjami dnia 7 grudnia i 12 grudnia br. do Biura Sejmiku wpłynęły trzy interpelacje 

i pięć zapytań Pani Małgorzaty Gośniowskiej-Koli – Radnej Województwa Lubuskiego w sprawie: 

Centrum Winiarstwa w Zaborze, projektu powstania Lubuskiego Centrum Produktu Regionalnego 

w Zielonej Górze, zaproszenia grupy przedstawicieli Obywatelskiej Organizacji „Związek Polaków Orzeł 

Biały” z Brodów k. Lwowa na Ukrainie, zmiany przebiegu drogi wojewódzkiej nr 319 na odcinku 0+400 – 

0+800 km w miejscowości Stare Strącze, informacji na temat stanu zatrudnienia w Urzędzie 

Marszałkowskim oraz zmian organizacyjnych urzędu, wydatków związanych z dzierżawą, najmem 

budynków na cele działalności Województwa Lubuskiego w latach 2014-2018 oraz umieszczenia 

informacji na temat uprawnień Kombatantów, weteranów, inwalidów wojennych i wojskowych, osób 

ze szczególnymi uprawnieniami w związku z możliwością korzystania poza kolejką ze świadczeń opieki 
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zdrowotnej w jednostkach ochrony zdrowia, dla których podmiotem tworzącym jest Województwo 

Lubuskie. Także w dniu 12 grudnia br. do Biura Sejmiku wpłynęło zapytanie Pana Kazimierza 

Łatwińskiego – Radnego Województwa Lubuskiego w sprawie konieczności złożenia wniosku  

do Ministra Infrastruktury i Rozwoju o dofinansowanie zadania, dotyczącego przygotowania 

dokumentacji niezbędnej do realizacji budowy przeprawy mostowej w Pomorsku wraz z niezbędnymi 

drogami dojazdowymi w ramach Rządowego Programu Uzupełnienia Lokalnej i Regionalnej 

Infrastruktury Drogowej – Mosty dla Regionów. 17 grudnia do Biura Sejmiku wpłynęły 4 zapytania Pani 

Radnej Anny Chinalskiej w sprawie: utwardzenia zatoczki leżącej w Bobrowicach przy drodze 

wojewódzkiej 287 przy cmentarzu, poszerzenia nawierzchni asfaltowej na drodze wojewódzkiej nr 287 – 

początek od mostu w Bobrowicach do miejscowości Kukadło, wykonanie ścieżki rowerowej wzdłuż drogi 

wojewódzkiej nr 287 od miejscowości Barłogi do miejscowości Bobrowice, budowa ronda przy drodze 

krajowej nr 32 z uwagi na wiele niebezpiecznych zdarzeń drogowych. Dnia 17 grudnia do Biura Sejmiku 

wpłynęły dwa zapytania Pana Radnego Sławomira Jana Kowala w sprawie: obsługi LOT-u Babimost, 

budowy ronda w Żaganiu u zbiegu ulic: Piłsudskiego/Armii Krajowej/Wojska Polskiego. Wpłynęła 

również interpelacja od Pani Aleksandry Mrozek w sprawie kosztów funkcjonowania Wojewódzkiego 

Urzędu Pracy w Zielonej Górze oraz w sprawie projektu Międzynarodowej Drogi Wodnej 70 i trzecia 

interpelacja w sprawie przyłączenia: Goszczanowo, Goszczanowiec, Goszczanówek, Gościmiec, 

Gościm do sieci światłowodowej. Szanowni Państwo, w związku ze zmianą ustawy o samorządzie 

województwa, zwróciłam się do Państwa z pismem, aby interpelacje i zapytania zgodnie z ustawą 

składane były na piśmie.  

 

Interpelacje i zapytania stanowią załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego oraz przedstawienie 

najważniejszych kierunków i założeń na lata 2019-2023.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę o zabranie głosu 

Panią Elżbietę Annę Polak – Marszałka Województwa Lubuskiego.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pani Przewodnicząca, Dostojni 

Parlamentarzyści, Szanowni Radni, Szanowni Państwo. W okresie międzysesyjnym Zarząd 

Województwa obradował na 9 posiedzeniach i w tym czasie podjął 167 uchwał, rozpatrzył 148 różnych 
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wniosków i zatwierdził 22 dokumenty, które zostały skierowane na sesje Sejmiku. Postaram się bardzo 

skrótowo, ponieważ dzisiaj mamy sesję budżetową, jest jeszcze przed nami bardzo dużo uchwał 

do podjęcia. Jeżeli chodzi o wdrażanie Regionalnego Programu Operacyjnego to zwiększyliśmy 

alokację i dofinansowaliśmy w wysokości 3 mln 700 tys. projekty dla gmin: Drezdenko, Nowogród 

Bobrzański w zakresie budowy ścieżek rowerowych i modernizacji oświetlenia ulicznego.  

W poddziałaniu 2.1. rozwój społeczeństwa informacyjnego, Zarząd Województwa zwiększył 

dofinansowanie do ważnego projektu, który wcześniej uzyskał mniejszą kontraktację z uwagi na niską 

alokację – w wysokości 14 mln 800 tys., a dzisiaj po zmianie jest to 16 mln 900 tys. W ramach ZIT-u 

Gorzów – dofinansowanie w wysokości 1 mln zł dla projektu Deszczna – termomodernizacja świetlicy 

na osiedlu Poznańskim. I w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego, Wojewódzki Ośrodek 

Medycyny Pracy rozpoczął realizację ważnego projektu w zakresie rehabilitacji. Proszę Państwa, 

realizujemy kilka programów w naszym regionie w zakresie profilaktyki i poprawy dostępności  

do leczenia, ale główny nacisk stawiamy na szybką diagnostykę, stąd też komitet sterujący przyjął 

program regionalny w zakresie rehabilitacji. I tutaj w Zielonej Górze projekt realizuje Wojewódzki 

Ośrodek Medycyny Pracy, natomiast w Gorzowie – Szpital Wojewódzki Wielospecjalistyczny. Trwa 

nabór do kolejnego konkursu jest więc szansa dla innych podmiotów. My również realizujemy takie 

programy jak walka z rakiem. Stawiamy też na profilaktykę w cukrzycy – „Stop cukrzycy”. Realizujemy 

nasz regionalny program in vitro oraz „Zdrowe płuca Lubuszan”. Kolejne działanie to 14 projektów  

w ramach poprawy dostępności jakości edukacji przedszkolnej – 6 mln 900 zł przeznaczyliśmy na ten 

cel, jak Państwo widzicie konsekwentnie realizujemy nasz program również w zakresie polityki 

społecznej – to są nowe miejsca w żłobkach i przedszkolach. Zwiększyliśmy alokację na profilaktykę  

i rehabilitację zdrowotną z kwoty 8 mln 900 do 10 mln 700 tys. po to, żeby więcej projektów mogło 

dostać dofinansowanie. W okresie międzysesyjnym podpisaliśmy szereg bardzo ważnych umów.  

Te najważniejsze to: 30 października na kwotę 14 mln – modernizacja bloku operacyjnego w szpitalu  

w Nowej Soli. Odbył się w tym czasie również Sejmik Młodzieżowy. Realizujemy program dla młodzieży 

– Młodzi On-Life. Skierowaliśmy dla młodych ludzi 1 mln zł w tym roku na 100 projektów po 10 tys. zł 

każdy. Rozmawialiśmy również o przyszłości. Dzisiaj Państwu przedstawię, w budżecie na przyszły rok 

również chcemy kontynuować ten program, 1 mln zł również na projekty dla młodych ludzi. I tak jeszcze 

w skrócie w zakresie rewaloryzacji – ważny projekt dla Sławy 3 mln 200: nasadzenia, monitoring, 

oświetlenie, ścieżka dydaktyczna. W podsumowaniu wyglądamy dobrze, chociaż „dociskamy”, żeby 

znaleźć się na podium we wdrażaniu Regionalnego Programu. Jesteśmy w tej chwili na piątym miejscu 

w Polsce. Odbyły się też dwudniowe obrady Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego. To ważna 

działalność, teraz mamy prezydencję samorządową. Marszałek Województwa przewodzi obradom 
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Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego. Ostanie obrady odbyły się w Górzykowie. To było połączone 

ze Świętem Bożego Narodzenia, natomiast dwudniowe obrady w Mierzęcinie dotyczyły przede 

wszystkim rynku pracy, przeciwdziałaniu wykluczeniu społecznemu, naszej polityce społecznej. 

Lubuskie dba o seniorów, jest za nami Tydzień Seniora, bardzo dużo wydarzeń skierowanych  

do seniorów, ale nie jesteśmy gołosłowni, nie są to tylko rozmowy, debaty. My realizujemy autentyczny 

program skierowany do seniorów. Poza europejskimi funduszami również z naszego skromnego 

budżetu samorządowego w tym roku przeznaczyliśmy 300 tysięcy na inicjatywy senioralne. Natomiast  

w przyszłorocznym budżecie w ramach naszych inicjatyw obywatelskich nie tylko dla młodych,  

ale również dla seniorów, dla inicjatyw wiejskich też chcemy kontynuować program. Zaplanowaliśmy 

również w budżecie przyszłorocznym po 2 mln na utworzenie oddziałów geriatrycznych  

to, co zakładaliśmy, o czym mówiliśmy w naszych programach społecznych, zgodnie ze strategią 

polityki społecznej. Bardzo duże środki finansowe trafiły na kulturę. Państwo zobaczycie, gdy będziemy 

omawiać budżet, ponieważ już wkłady do tych projektów są zapewnione w przyszłorocznym budżecie. 

Niektóre działania inwestycyjne będą bardzo krótkie. W ciągu roku będą sfinalizowane, niektóre w ciągu 

dwóch. To nie tylko dofinansowanie modernizacji Filharmonii Zielonogórskiej, ale również dwóch 

teatrów. Również będzie realizowany projekt modernizacji Muzeum w Bogdańcu. Otrzymał też 

dofinansowanie projekt w zakresie dziedzictwa kultury – Zamek Piastów w Krośnie i mury obronne  

w Strzelcach Krajeńskich oraz Muzeum Odry – projekt podpisaliśmy w ostatni piątek. Czyli bardzo duże 

pieniądze, w tej dekadzie największe pieniądze trafią do kultury. Lubuskie świętuje dwudzieste urodziny. 

9 listopada odbyła się debata na ten temat. Rozmawialiśmy również o przeszłości. Wciąż jesteśmy  

w fazie stulecia Niepodległej, więc bardzo dużo koncertów, aktywności. Jak już powiedziałam wcześniej, 

sto projektów młodych Lubuszan, ale również nasze wszystkie instytucje kultury w całym województwie 

organizują bardzo dużo wydarzeń. Przyjęliśmy harmonogram konkursów, zaplanowaliśmy razem  

w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego 32 konkursy, 17 tych twardych inwestycyjnych, 

pozostałe w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego. Także można powiedzieć, że jesteśmy już 

na półmetku i mamy wciąż prawie 2 miliardy jeszcze do zakontraktowania. Pieniądze z PFRON-u też 

zostały podzielone, kwota 452 tys. trafiła do 25 organizacji pozarządowych. I proszę Państwa, Park 

Technologii Kosmicznych jest jak najbardziej realny. Ogłosiliśmy konkurs, w tej chwili trwa nabór. 

Samorząd województwa przygotował koncepcję budowy Parku Technologii Kosmicznych. Jesteśmy 

liderem tego projektu. W ubiegłym tygodniu podpisałam umowę na utworzenie Centrum Oddziału 

Polskiej Akademii Nauk – Centrum Badań Kosmicznych w Nowym Kisielinie. Wspólnie z Uniwersytetem 

Zielonogórskim, z firmą lubuską, która wdraża nowoczesne technologie kosmiczne, będziemy 

przygotowywać ten projekt, mam nadzieję, że zdążymy go jeszcze zakontraktować w tym miesiącu. 
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Lubuskie kupiło dwa pociągi, oczywiście przygotowanie do eksploatacji trochę potrwa, trafią  

w przyszłym roku na nasze tory. Przetarg wygrała firma NEWAG. Kwota 43 mln zł, lwia część tych 

środków pochodzi z Regionalnego Programu Operacyjnego. Urząd Marszałkowski otrzymał certyfikat 

bezpieczeństwa. Spotykamy się również, to też było punktem obrad Wojewódzkiej Rady Dialogu 

Społecznego, z Panią Konsul. Pani Krysa odwiedziła Marszałka Jędrzejczaka. Rozmawiamy na temat, 

w jaki sposób samorząd województwa może wesprzeć pracowników z Ukrainy, którzy zasilają nasz 

rynek pracy. Ostatnio jest to bardzo duża grupa. Kolejna wizyta w Wojwodinie, przewodniczył jej 

Tadeusz Jędrzejczak. Zarząd po raz pierwszy obradował w nowym składzie 27 listopada. Realizujemy 

program tegoroczny i ustalamy również plan na przyszłość. 27 listopada została zorganizowana 

konferencja na temat adopcji przez Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej, który realizuje 4 duże 

projekty w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego. Tak jak już mówiłam, Zarząd zatwierdził 

kolejne środki finansowe na edukację przedszkolną. To są bardzo ważne działania. I kolejne inwestycje 

w lubuskich szpitalach – w 2018 r. przeznaczyliśmy na inwestycje 20 mln, nie będę w tej chwili omawiać 

szczegółowo tego punktu, ponieważ mamy za chwilę informację na temat kondycji finansowej  

i działalności naszych szpitali. Przeznaczyliśmy również większą alokację w konkursie związanym  

z aktywną integracją. Początkowo przeznaczyliśmy na ten cel 8 mln. Udało się wynegocjować z Komisją 

Europejską zwiększenie środków na to działanie. Z tej prostej przyczyny, że bezrobocie mamy 

najniższe w historii, w tej dekadzie można powiedzieć, a naszym deficytem w województwie jest brak 

dziennych domów pobytu, starzejące się społeczeństwo, dlatego większe środki przeznaczamy  

na wykluczenie społeczne dla osób zagrożonych ubóstwem i w tym zakresie jest już spora kwota  

15 mln 700 tys. Odbyło się też spotkanie Regionalnej Rady ds. Energetyki. Bardzo ważne zadania 

realizujemy obecnie i planujemy również w zakresie przyjaznego środowiska – walki ze smogiem. W tej 

chwili realizowany jest duży program, zainicjowany przez Zarząd Województwa – wymiana pieców, 

starych „kopciuchów”. Przeznaczyliśmy na ten cel 10 mln. W przyszłym roku, też już zapowiadam, 

będzie taki konkurs i możliwość również wymiany pieców. Ta kwota 10 mln jest podwojona, ponieważ 

połowę dokładają gminy, więc na rynku naprawdę będzie się dużo działo w tym zakresie. Ogłoszony też 

jest nabór na kolejny konkurs w zakresie walki z rakiem. Tym razem przeznaczyliśmy kwotę 5 mln  

800 tys. Nabór trwa do 21 grudnia. Mówię o tym, ponieważ poprzednio było bardzo małe 

zainteresowanie. Dwukrotnie ogłaszaliśmy konkurs. A wiem, że śmiertelność z powodu raka jest  

w województwie na drugim miejscu. Pierwsza to choroby układu krążenia. Przeznaczyliśmy 5 mln  

800 tys., a w tej chwili realizujemy duży projekt za kwotę 3,5 mln. Jedynym beneficjentem jest Urząd 

Marszałkowski – Departament Zdrowia. Mam nadzieję, że tym razem, również za Państwa 

pośrednictwem, będzie większe zainteresowanie. Nabór trwa i zakończy się 21 grudnia na stypendia 
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sportowe, także proszę również w swoich środowiskach przekazywać taką informację. 

W przyszłorocznym budżecie zabezpieczyliśmy na ten cel 188 tys. zł, także nie tylko stypendia 

naukowe motywujące, stypendia, które przyznajemy młodzieży w zakresie kompetencji kluczowych 

za bardzo dobre wyniki, ale również za wyniki sportowe. Kolejne „Mikołajki” zorganizowane również 

przez Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej. Ważna konferencja z okazji Światowego Dnia Walki 

z AIDS – 4 grudnia – pełna sala, duże zainteresowanie również studentów medycyny tymi działaniami. 

Przypomnę, że mamy tylko jeden oddział zakaźny w naszym województwie z pododdziałem HIV/AIDS 

w Zielonej Górze. Spotkania z Sybirakami, Rodziną Katyńską, także w tym okresie przełomu kadencji 

były też niesłychanie ważne z uwagi na zakończenie roku, podsumowanie działalności. Informacje 

o wszystkich ważnych konkursach też do tych środowisk przekazujemy. Lubuskie zagra ponownie 

z Wielką Orkiestrą Świątecznej Pomocy, odwiedził nas Jurek Owsiak, spotkaliśmy się też  

z koordynatorami orkiestry. PET w Gorzowie działa, także Państwu również dziękuję 

za współfinansowanie zakupu urządzenia. Całość wydatków 8 mln, także tu Gorzów był bardzo mocno 

zdeterminowany i udało się faktycznie w czwartym konkursie uzyskać kontrakt, i już można 

rejestrować się na badania, jest to niezwykle ważne dla mieszkańców naszego regionu. Ogłosiliśmy też 

konkurs na wsparcie zadań w zakresie kultury fizycznej i zarezerwowaliśmy na ten cel 1 mln 600 tys.,  

a na lekkoatletykę 62 tys. 6 grudnia odbyło się coroczne spotkanie z Komisją Europejską. W tych 

obradach uczestniczył Marcin Jabłoński. Komisja Europejska pochwaliła nas za dobre wdrażanie 

naszego Regionalnego Programu. 7 grudnia poznaliśmy liderów biznesu społecznego, także nie tylko 

ten twardy biznes, ale społeczny też jest niesłychanie ważny. Mamy bardzo dużo konkursów w regionie, 

wyłaniających liderów biznesu budownictwa, ale też działaczy społecznych w zakresie wolontariatu. 

Lubuskie gościło z wizytą w Województwie Dolnośląskim. Spotkali się pracownicy Programu Rozwoju 

Obszarów Wiejskich. Naszej delegacji przewodniczył Pan Marszałek Tomczyszyn. Jak wiemy Lubuskie 

smakuje winem, w tym roku, proszę Państwa, szczególnie namawiam do udziału w Beaujolais. Był 

szczególnie ciepły rok i wino 2018 jest wyjątkowe, ja już wiem, bo próbowałam. Kolejne imprezy, które 

odbyły się w Ochli. I zaszczyt dla mnie wielki, na wniosek Towarzystwa Pamięci Powstania 

Wielkopolskiego otrzymałam Odznakę za Zasługi dla Województwa Wielkopolskiego, również Pani 

Prezydent Wioleta Haręźlak, która mam nadzieję odbierze w późniejszym terminie, nie chcieli mi jej dać 

niestety, osobiście trzeba odbierać. Proszę Państwa, udało się zakontraktować, z dużym opóźnieniem, 

wielki projekt na 41 km w zakresie modernizacji linii kolejowej nr 358 za 85 mln – duży projekt łączący 

Zieloną Górę z Poznaniem. Jest również prowadzona modernizacja linii kolejowej Poznań – Warszawa, 

więc w jednym ciągu będzie szybsze połączenie. I również będzie realizowany projekt 

w zakresie przygotowania pełnej dokumentacji na drogę kolejową nr 203, elektryfikacja tej drogi jest 
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przygotowywana. Posiedzenie Komitetu Monitorującego Interreg, też jeszcze są pieniądze. Odbył 

się również pierwszy w tej kadencji Konwent Marszałków, całkowicie poświęcony Ochronie Zdrowia. 

Konwent był temu tematowi poświęcony, ponieważ brakuje środków finansowych, które są według 

ryczałtów dzielone, niestety nie zaspokajają naszych potrzeb. O tym już mówiłam – „tak” dla Parków 

Technologii Kosmicznych. Strzelce będą realizować swój projekt. O stypendiach również. Spotkania, 

wiadomo teraz jest taki okres, że się odbywają z różnymi środowiskami. Przymierzamy się do budowy 

obwodnicy Droszkowa. Marszałek Jabłoński spotkał się z inicjatorami tej budowy. Inicjatywa wyszła  

od społeczeństwa, więc my słuchamy też ludzi. Zakończyliśmy przyznawanie stypendiów lekarskich.  

W tym roku przeznaczyliśmy 900 tys. Dużo bardzo wpłynęło wniosków. Ostatecznie zakwalifikowaliśmy 

84 osoby, są to studenci również spoza naszego województwa, którzy zadeklarowali pracę  

po ukończeniu studiów w naszych szpitalach, także deficyt prawie stu lekarzy przy jednorazowych 

stypendiach nam się zniweluje. O tym, że powstanie Muzeum Odry, mamy Rok Odry, więc tym bardziej 

jest to dla nas ważne, też już mówiłam. I proszę Państwa, ruszyła III edycja Lubuskiej Akademii 

Rozwoju. Bardzo serdecznie Państwa zapraszam, to są nieodpłatne zajęcia. Przyjeżdżają do nas 

mistrzowie świata, autorytety po to, żebyśmy mogli się nauczyć, jak osiągać sukces, nauczyć się też 

projektować, pisać projekty w konkursach, które są wciąż ogłaszane i jak widać III edycja cieszy się 

również bardzo dużym zainteresowaniem. Tym bardziej, że jak powiedziałam, wykładowcy  

są znakomici. W ubiegłym tygodniu gościliśmy w tej sali Konwent Zrzeszenia Wójtów, Burmistrzów, 

Prezydentów. Dziękuję Państwu bardzo za uwagę. Jeżeli chodzi o drugi blok – kierunki rozwoju, jeżeli 

Państwo pozwolą, dzisiaj nie będę tej prezentacji przedstawiać, ponieważ mamy szczegółową 

prezentację na temat budżetu. A wystartujemy z Nowym Rokiem, to wtedy już na początku przyszłego 

roku, gdy już budżet będzie uchwalony, Państwu przedstawi. Te kierunki są gotowe, ale z uwagi  

na bardzo obszerny program dzisiejszej sesji, nie będę już dalej kontynuować. Dziękuję bardzo.  

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 11 do 

protokołu.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękujemy bardzo. 

Czy mają Państwo pytania dotyczące przedstawionej informacji? Są pytania. Proszę bardzo Panie 

Radny.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Chodzi mi o ten projekt edukacja 

przedszkolna. Proszę mi powiedzieć bliżej na czym ten program polega, które przedszkola mogą 

go otrzymać i w jaki sposób mogą korzystać z tego programu? 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Kto odpowie?  

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Łukasz Porycki: Pani Przewodnicząca, Szanowni Radni, 

odpowiadając na pytanie Pana Radnego informuję, że ten program współfinansowany z Europejskiego 

Funduszu Społecznego jest przeznaczony dla jednostek samorządu terytorialnego oraz wszystkich 

innych podmiotów, które świadczą usługi w zakresie tworzenia żłobków i przedszkoli. Ten program jest 

komplementarny z program rządowym „Maluch+”. W tym roku kwota na dofinansowanie na utworzenie 

jednego miejsca w przedszkolu, żłobku zwiększyła się do 30 tys. zł. z tego, co się zorientowałem 

z pisma od Pani Minister Rafalskiej.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę Panie 

Radny. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: To znaczy komplementarny, a ponieważ 

tam była kwota podana, proszę mi powiedzieć, jaka kwota jest częścią programu rządowego „Maluch+”, 

a jakie jest wspófinansowanie przez samorząd wojewódzki?  

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Łukasz Porycki: To może na piśmie, albo później 

odpowiemy, bo nie chciałbym teraz podać niewłaściwą kwotę, żeby Pana Radnego nie wprowadzić 

w błąd.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani Marszałek bardzo 

proszę.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Może pomogę, bo Pan Marszałek nie  

ma przy sobie tej informacji. W informacji, którą składałam mówiłam o Europejskim Funduszu 

Społecznym. W ramach Europejskiego Funduszu Społecznego przeznaczyliśmy na nowe miejsca  

w żłobkach i przedszkolach, czyli poprawę dostępności – kwotę 6 mln 900 tys. na 14 projektów, dzięki 

temu powstanie 400 nowych miejsc w edukacji przedszkolnej.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Ponieważ przedstawił Pan informację,  

że jest to komplementarne z rządowym programem „Maluch+”, to w jaki sposób to ze sobą się łączy, 

Pani Marszałek. 



13 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: To jest bardzo ważne, ponieważ tylko 

środki Europejskiego Funduszu Społecznego nie wystarczą, bo nie są to środki na nową infrastrukturę, 

na budowę obiektów, lecz na prowadzenie działalności tych jednostek. Jeżeli powstają nowe miejsca 

dla dzieci to trzeba zwiększyć zatrudnienie, więc środki finansowe pokrywają zatrudnienie. My również 

wyznaczamy w jakim zakresie, czy chodzi o działalność podstawową, czy też o nowe zajęcia 

dodatkowe w ramach ZIT-ów, na przykład, jeżeli przedszkola rozwijają kompetencje kluczowe to też 

uzyskują dodatkowe środki finansowe. Natomiast z tego, co się orientuję program rządowy dotyczy 

również infrastruktury, więc może być to, tak jak Marszałek powiedział, uzupełniające, 

ale nie są to wykluczające się programy i w mojej ocenie znacznie większe środki finansowe mogą 

uzyskać beneficjenci, zwłaszcza samorządy z Europejskiego Funduszu Społecznego na ten cel.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę Pana 

Wacława Maciuszonka o zadanie pytania.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Radni, ja mam pytanie do Pani Marszałek, czy my nie mamy większych potrzeb niż budowanie  

i wydawanie takich dużych środków na Muzeum Odry? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani Marszałek bardzo 

proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. Projekty, które 

wymieniłam w obszarze kultury były oceniane w ramach konkursu Regionalnego Programu 

Operacyjnego przez niezależnych ekspertów. Z tego, co pamiętam wpłynęło prawie 40 projektów, czyli 

faktycznie są duże potrzeby. Środki są niewielkie na rewitalizację w tym rozdaniu. To w poprzedniej 

perspektywie w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu były znacznie większe na dziedzictwo 

kultury, na modernizację obiektów kultury i na rewitalizację, ale i tak udało się, realizując Strategię 

Rozwoju Kultury, zakontraktować w tym rozdaniu sporo projektów. Wymieniłam też oprócz Muzeum 

Odry, które było na ostatnim miejscu na liście rankingowej, dlatego w piątek była przygotowana umowa 

i podpisana, ale również zostały wybrane takie ważne projekty z całego województwa, 

jak modernizacja… 
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Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Pani Marszałek przepraszam, 

ale ja pytałem tylko i wyłączenie o Muzeum Odry.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Dlatego tłumaczę, jakie projekty zostały 

wybrane, ocenione przez ekspertów. To nie Zarząd Województwa dokonuje wyboru, ale projekty 

w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego są oceniane pod wieloma względami, między innymi 

w zgodności ze Strategią Rozwoju Województwa, Strategią Rozwoju Kultury i te projekty, które 

są dobrze przygotowane, są dobrze ocenione, dostają dofinansowanie. Także Muzeum Odry było  

7 na liście rankingowej.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Przepraszam, ale wydaje 

mi się, że ten projekt nie został zakwalifikowany przynajmniej w pierwszym terminie…, ale to nie jest 

odpowiedź.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Nie udzielam Panu głosu. 

W tej chwili proszę o zadanie pytania Panią Annę Synowiec.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Generalnie chciałam się odnieść do kwestii 

przedszkoli. Miałabym do Państwa Radnych prośbę, żebyśmy śledzili na stronie lubuskie.pl w jakim 

zakresie są ogłaszane takie konkursy, jeśli chodzi o przedszkola. Sama osobiście promowałam 

te konkursy. Środki były przeznaczone konkretnie na zwiększenie etatów, co Pani Marszałek 

powiedziała, również na zajęcia.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Przepraszam bardzo, 

ale jesteśmy w fazie pytań, czy ma Pani pytanie.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Nie, ja mam prośbę.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo dziękuję. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Bogusław Motowidełko  
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Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Bardziej mi chodziło o dokładne 

informacje, bo Pani Radna w tej chwili stara się za Panią Marszałek wyjaśniać kwestie zatrudnienia, 

dobrze, ale to są projekty, na które przeznaczono pieniądze i albo już powstało 400 nowych miejsc 

razem z zatrudnieniem, albo mają dopiero powstać. Jeżeli już powstały, to zgadzam się z Panem 

Marszałkiem, powinienem dostać dokładniejszą informację, gdzie powstały, w których przedszkolach 

i w których samorządach, które samorządy się o to starały, gdyż podpowiedź Pani Radnej jest dla mnie 

bardzo ogólna. I druga kwestia, skoro jest komplementarny z projektem rządowym to ja chciałbym też 

wyjaśnienia: komplementarny jest wtedy, kiedy powstaną obiekty i wtedy wchodzi EFS, czy ten EFS jest 

do obiektów już istniejących?  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani Marszałek bardzo 

proszę.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę Państwa, informacje również 

otrzymaliście Państwo na piśmie. Ja wyraźnie powiedziałam, że powstanie 400 nowych miejsc edukacji 

przedszkolnej w ramach 14 projektów za 6 mln 900 tys. Te projekty są oceniane wyłącznie 

na podstawie tego, jak zostały przygotowane, a nie w odniesieniu do rządowego programu.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo i proszę 

o zadanie pytania Panią Beatę Kulczycką.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Ad vocem tylko wypowiedzi Pana 

Radnego Maciuszonka chciałabym dodać, uzupełniając Panią Marszałek, żeby ktoś nie kwestionował 

listy rankingowej i oceny eksperckiej z działania 4.4.1, w którym to działaniu Muzeum Odry dostało 

dofinansowanie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Ja przypominam, 

że jesteśmy w fazie pytań, także bardzo Pani dziękuję. Panie Bogusławie to czwarty raz, kiedy Pan 

zabiera głos, bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Chodzi mi o to, że skoro jest 6 mln 900 

tys. na 400 projektów i ma powstać 400 nowych miejsc, rozumiem, że taką informację, w których 

przedszkolach, w których samorządach… 
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Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Łukasz Porycki: Lista jest ogłoszona na stronie 

efs.lubuskie.pl. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Dziękuję bardzo, ok. Rozumiem jest lista, 

ale jak będą powstawać, rozumiem, że taką informację będziemy dostawać na bieżąco? Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę bardzo, Pan 

Kazimierz Łatwiński, proszę zadać pytanie.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Chciałem zapytać o Muzeum Odry, 

czy to nie jest tak, że dofinansowanie do tego przedsięwzięcia jest jakby konsekwencją uznania 

pewnych wysiłków samorządowców z Nowej Soli od wielu lat, którzy doprowadzili do reaktywacji żeglugi 

na Odrze, z której korzystają również mieszkańcy wielu innych miejscowości wzdłuż Odry. 

Zrewitalizowali dzielnicę portową, tworzą nowe atrakcje turystyczne w Nowej Soli jak Park Krasnala, 

wyremontowali port w Nowej Soli również pod kątem atrakcyjności turystycznej z promenadą i tutaj idea  

budowy Muzeum w Nowej Soli, czyż nie jest taką kontynuacją tych działań, naturalną, konsekwentną  

i wymagająca uważam wsparcia? Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, nie ma więcej pytań. Uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. Szanowni Państwo, 

na serwerze dla radnych zostały zamieszczone informacje na temat wdrażania programów 

współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 2014-2020 oraz stanu wdrażania 

Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim. Czy ktoś z Państwa Radnych 

ma pytania do przedmiotowych informacji? Jeżeli nie to bardzo dziękuję, informacja została przyjęta.  

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim 

stanowią załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Punkt 5. 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia i podmiotów leczniczych za okres 

01.01.2018 r. – 30.09.2018 r. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Członkowie Komisji Zdrowia, Rodziny  

i Spraw Społecznych oraz Komisji Budżetu i Finansów zapoznali się z informacją. Czy mają Państwo 

pytania dotyczące przedstawionej informacji? Nie widzę. Wobec braku pytań, uwag uznaję, że Sejmik 

przyjął informację do wiadomości.  

 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia i podmiotów leczniczych za okres 

01.01.2018 r. – 30.09.2018 r. stanowi załącznik nr 13 do protokołu.  

 

Punkt 6. 

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – druk  

nr 10/18.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna jest Pani 

Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Marka 

Cieślaka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja Budżetu i Finansów w dniu  

17 grudnia zaopiniowała pozytywnie tę uchwałę.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag, projekt 

uchwały w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – druk nr 10/18, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

zielony przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk. 

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. 

Za głosowało 23 radnych, 0 głosów przeciw, 6 wstrzymujących się. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/8/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie ustalenia 

stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Punkt 7. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2019 rok. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Przypominam, 

że projekt budżetu Województwa Lubuskiego na 2019 rok został zamieszczony na stronie internetowej 

www.sejmik.lubuskie.pl. Prace nad analizą projektu budżetu były prowadzone w komisjach. 

O przedstawienie projektu uchwały budżetowej na 2019 rok proszę Panią Elżbietę Annę Polak – 

Marszałka Województwa Lubuskiego, a następnie Panią Józefę Chalecką – Skarbnika Województwa 

Lubuskiego.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowni Państwo, przedstawię 

Państwu uchwałę budżetową według stanu przekazanemu Regionalnej Izbie Obrachunkowej  

15 listopada i według stanu zaopiniowanego przez komisje. Natomiast dzisiaj mamy jeszcze 

autopoprawki, które wynikają z Państwa wniosków, ale również są konsekwencją pracy nad budżetem 

Zarządu Województwa. I te autopoprawki przedstawi po mnie później Pani Skarbnik tak, żeby Państwu 

nie mieszać. Przedstawię szybciutko ten stan budżetu, nad którym procedowaliśmy. I za chwilę będą 

autopoprawki. Proszę Państwa, zawsze staramy się pokazywać również Państwu, jak to wyglądało 

wcześniej, czyli również historycznie, żeby mieć porównanie. Jaki ten budżet jest, czy to jest budżet 

malejący, rosnący, czy mamy więcej na wydatki inwestycyjne, czy więcej „przejadamy” na działalność 

bieżącą. Jeżeli chodzi o dochody, porównując styczeń do stycznia, gdy w styczniu 2018 uchwalaliśmy 

budżet, było to prawie 430 mln, dzisiaj 475,8 mln, czyli dochody rosną. Pokażemy Państwu jak to się 

dzieje, na jakiej podstawie dochody rosną. Wydatki wynosiły w styczniu 481 tys., teraz na początku 

2019 r. - 541,7, czyli mamy duży wzrost i jest to wzrost wydatków majątkowych, który stanowi  

w budżecie 2019 - 39%. Rezerwa budżetowa, którą musimy na określonym poziomie przyjąć, stan  

na styczeń 2018 - 7,8 mln to była celowa, teraz 7 mln. Głównie lokujemy w rezerwie środki na wkłady 

własne do projektów, ewentualnie nieprzewidziane wydatki, o których już wiemy, ale jeszcze nie  
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ma decyzji finansowych. Rezerwa ogólna: styczeń 2018 było 4,7 mln, teraz według tego projektu 5 mln 

300 tys. Deficyt i tu mogą być pytania, bo deficyt mamy spory. W ubiegłym roku na starcie wynosił  

51,8 mln. Planujemy deficyt 65,9 mln, który chcemy pokryć z kredytu prawie 44 mln i z wolnych środków 

zaoszczędzonych w tym roku, bądź też przesuniętych. Nie były zakontraktowane wszystkie inwestycje. 

Wiemy, jaki jest rynek usług w tej chwili, jest bardzo dużo realizowanych inwestycji, czyli z wolnych 

środków 22 mln. Nie jest to, od razu Państwa uspokoję, sytuacja groźna dla naszego budżetu, 

ponieważ kredyt ogółem do zaciągnięcia, z uwagi również na spłatę kredytów już posiadanych, 44 mln 

na pokrycie deficytu, a pozostała kwota na spłatę już kredytów zaciągniętych wcześniej. Jest to kredyt 

wyłącznie na inwestycje. Na działalność bieżącą nie zaciągamy z uwagi na to, że mamy w tej chwili 

najwięcej inwestycji, które rozpoczynamy w 2019 wszystkie w obszarze kultury, ochrony zdrowia oraz 

harmonogramy płatności są w tej chwili maksymalne, ale nie zagraża to, nie przekraczamy progu. 

Jak Państwo widzicie już mieliśmy ponad 200 mln długu w 2012 roku, przeżyliśmy, spłaciliśmy 30 mln. 

W 2017 nasze zadłużenie wynosiło 171 mln, w 2018 - 176 mln. Teraz możemy ten kredyt inwestycyjny 

zaciągnąć. Jak historia pokazuje poradziliśmy sobie spłacając 30 mln w ciągu 4 lat. Także 

to pokazujemy od razu, żeby wyprzedzić pytania. I poręczenia na tym samym poziomie. Poręczamy 

głównie ochronie zdrowia kredyty. Na obsługę zadłużenia zaplanowaliśmy 6 mln 800. Kwota długu 

na koniec 2019 – 213 mln. Dochody: możemy sobie pozwolić na większy kredyt, ponieważ dochody 

samorządu województwa rosną od 2012 roku. W 2012 roku z PIT-u mieliśmy 22 mln, dzisiaj 36 mln 

możemy śmiało planować, czyli jesteśmy w tej chwili w takim dobrym momencie rozwoju 

gospodarczego na inwestowanie. Podobnie dochody z CIT-u, wykonanie za 2012 wynosiło 63,9, plany 

na 2019 - 103 mln, zgodnie z przewidywanym wykonaniem za 2018, czyli duży wzrost prawie 40 mln.  

I teraz jeszcze króciutko omówię działami. Biuro Sejmiku na tym samym poziomie - 1 mln 150. 

Departament Administracyjno-Gospodarczy – chcemy mniej wydać, bo teraz mieliśmy bardzo dużą 

inwestycję: termomodernizację i końcowe płatności przypadają na przyszły rok, ale oszczędzamy  

w administracji. Będą to wydatki na dokumentację projektową - 68 tys. na dokończenie modernizacji 

całego budynku, zakup infrastruktury serwerowej - 600 tys., programu księgowego - 500 tys.  

To są najważniejsze wydatki inwestycyjne. Geodezja: najważniejsze zadania w planie 3,5 mln, tu mamy 

wzrost o 1 mln. To wykonanie prac scaleniowych - 1 mln 600 tys. i prac związanych z prowadzeniem 

zasobu geodezyjnego - 193 tys. zł. Plan Zagospodarowania Przestrzennego został uchwalony, więc  

te wielkie wydatki związane z planowaniem, mamy za sobą. Biuro Projektów Własnych w urzędzie 

zajmuje się realizacją projektów samorządu województwa, dofinansowanych z Regionalnego Programu 

Operacyjnego. W 2019 r. będzie to termomodernizacja - 7 mln 400. Kończymy, termin minął 

w październiku, ale z uwagi na upały, nie można było elewacji realizować. Jest termin przesunięty 
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i e-urząd - 7,5 mln, e-zdrowie - 12 mln. To są środki zaplanowane do realizacji w 2019 r. Największe 

środki, wydatki majątkowe mamy na poprawę dostępności transportowej i teleinformatycznej. Tutaj 

Departament Infrastruktury i Komunikacji ma wyższy plan, sporo, to jest 92 mln 600. A rok temu 

planowaliśmy w tym departamencie - 85 mln. Najważniejsze zadania to są stałe wydatki, dotyczące 

Przewozów Regionalnych - 45 mln 700, przy małym wsparciu budżetu państwa, bo z Funduszu 

Kolejowego dostajemy tylko 5 mln 700. A na rozwój lotniska przeznaczamy na promocję województwa 

lubuskiego poprzez połączenia lotnicze - 10,5 mln. Miasto Zielona Góra zadeklarowało 3 mln. Dopłaty 

do biletów autobusowych - 23 mln 800. I najważniejsze dotacje, które przeznaczamy, między innymi 

na przebudowę drogi do węzła A2, to jest obwodnica Trzciela – 7 mln 200. Cały koszt wynosi 26 mln, 

składamy się z trzema podmiotami. Nowy projekt zupełnie pojawia się w budżecie – budowa lubuskich 

ścieżek rowerowych, pierwszy wydatek - 1 mln 400 tys. Najważniejsze wydatki to 43 mln, umowę 

podpisaliśmy w 2018: zakup dwóch pociągów, dwa z homologacją niemiecką, dostaniemy na podstawie 

ugody z firmą PES-a. Jest to wcześniejsze zobowiązanie bez wydatku w 2019 r. I Zarząd Dróg 

Wojewódzkich: najwięcej interpelacji, najwięcej pytań do budżetu zawsze jest w tym obszarze. Państwo 

się najbardziej interesujecie drogami. Przeznaczamy większy plan finansowy na inwestycje 

w drogach. Wzrost jest o 10 mln – 154 mln, taki jest plan na początek. Zawsze się nam udaje w trakcie 

roku, co najmniej o 20/30 mln tę kwotę zwiększać. Ale to nie tylko inwestycje na poprawę modernizacji, 

budowę nowych dróg, mostów – chociażby most w Milsku, ale również środki finansowe na wycenę 

gruntów - 2 mln 170. Odnowy dywanikowe, zimowe utrzymanie - 5 mln, letnie utrzymanie - 10 mln. 

I również utrzymanie promów prawie 2 mln zł. Najważniejsze zadania inwestycyjne, nie chcę 

tu Państwa zanudzać, bo lista jest długa, to jest prawie 100 projektów realizowanych w Zarządzie Dróg. 

Jest z nami Pan Dyrektor Tonder, w szczegółach może, jak będą pytania, to wtedy wyjaśni. Natomiast 

takie najważniejsze to: droga nr 137 Słubice-Sulęcin-Międzyrzecz. Droga na odcinku Torzym-Sulęcin, 

Sulechów-Konotop, Drezdenko-Gorzów Wielkopolski. I największa kwota, to jest jakby pierwsza rata, 

rozpoczyna się już fizycznie, najpierw w metodologii „zaprojektuj i wybuduj” trwały prace projektowe.  

A w przyszłym roku to już do wydatku 22 mln 840 - nasz pierwszy historyczny most. I już znacznie 

mniejsze środki w Departamencie Środowiska. Plan o połowę mniejszy - 656 tys. Najważniejsze 

zadania związane z walką ze smogiem. Mamy to w programie i będziemy to realizować.  

Z Regionalnego Programu – wymiana pieców. A w ramach naszych środków przygotowujemy program 

ochrony powietrza. Raport z programu, który już jest realizowany też pochłonie kwotę 50 tys. 

I aktualizacja programu ochrony przed hałasem. Z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich, jak 

Państwo widzicie, środki już są bardzo małe - 5 mln 400, ale w ramach Regionalnego Programu mamy 

specjalne działania dedykowane dla obszarów wiejskich w kwocie 15% całego Regionalnego Programu 
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Operacyjnego. I w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich: gospodarka wodno-ściekowa, 

inwestycje w obiekty kultury, lubuska odnowa wsi. Harmonogramu konkursów jeszcze nie znamy, 

dlatego nie podaję. Departament Rolnictwa: plan wynosił 9 mln, po zmianach - 6 mln 900. 

Tu mieliśmy kiedyś olbrzymie wydatki, ale Lubuski Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych zamienił 

się w Polskie Wody i te wydatki już z budżetu wyszły, stąd też mieliśmy takie zachwianie w ubiegłym 

roku, spadek wydatków i dochodów w budżecie. To są potężne inwestycje, same Słubice ponad  

100 mln - zabezpieczenie przeciwpowodziowe. I już te pieniądze są poza budżetem. Natomiast 

w Departamencie Rolnictwa, co my będziemy robić: audyt krajobrazowy za 0,5 mln to jest obowiązek 

ustawowy, koszt ogółem 1 mln 700, inwentaryzacje ujęć wodnych - 32 tys. i nowe zadanie - 1 mln  

400 tys. to jest Centrum Produktu Regionalnego. Od razu odpowiem, bo były pytania, dlaczego 

nie w Lubuskim Centrum Winiarstwa? Dlatego, że proszę Państwa, my chcemy pomóc też w ten 

sposób dla samorządu rolniczego, który ma tam swoją siedzibę, ale rozwinąć również promocję 

produktów regionalnych wspólnie z samorządem rolniczym, nie winiarskim, dlatego są to pieniądze 

dedykowane dla tej siedziby, razem się składamy z samorządem rolniczym. A będziemy to zadanie 

mocno realizować również z udziałem pieniędzy unijnych, ponieważ mamy takie działania jak promocja 

gospodarcza, a za inteligentne specjalizacje jest bonus chyba 6 punktów, tak Pani Beato, 

za inteligentne specjalizacje. A zdrowie i jakość życia, promocja produktów regionalnych się wpisuje 

w naszą inteligentną specjalizację. I krótko Regionalny Program, ja nie będę tu wszystkich działań 

omawiać, tylko ile konkursów: 17 - 195 mln, to jest część inwestycyjna. A z EFS-u - 15 mln 100  

i 32 minus 17, czyli też podobna ilość konkursów. Sprawy społeczne będą miały, można powiedzieć, 

swój rok i nie tylko, taką dekadę – „pięciolatkę”. Ochrona zdrowia to przede wszystkim: budowa Szpitala 

Dziecięcego w Zielonej Górze, ale również dokończenie bardzo ważnych inwestycji na północy. To jest 

baza Pogotowia Lotniczego. To jest również radioterapia. Ale wchodzą też nowe projekty. Z kwoty  

35 mln 400, mamy wzrost budżetu w wydatkach na 46 mln, zaraz powiem na co. O właśnie Centrum 

ma pierwszą ratę płatności 15 mln 400. Całość kosztuje 112 mln. Modernizacja oddziału 

psychiatrycznego, chcemy, żeby powstały w województwie dwa oddziały geriatryczne. W Torzymiu 

mamy w szpitalu wolny pawilon, przeznaczamy na infrastrukturę 2 mln. I mamy również w Obrzycach 

dwa wolne pawilony, więc krok po kroku chcemy zrobić ten za 2 mln. Gorzów przygotowuje się, mam  

na myśli Szpital Wielospecjalistyczny, do kolejnej inwestycji. Kończy radioterapię. Już ma projekt 

gotowy na rozbudowę radioterapii o hematologię i OIOM. I na ten cel przeznaczamy 6 mln. Chcemy 

kontynuować program in vitro, w tym roku rozpoczęliśmy, przeznaczyliśmy 100 tys., cieszy się 

olbrzymim zainteresowaniem, dlatego proponujemy większą kwotę 200 tys. zł, bo nie starczyło  

po prostu, żeby umowy podpisać ze wszystkim parami, które są chętne. W zakresie ochrony zdrowia  
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to nie tylko inwestycje, ale też 3 mln wsparcie dla kierunku lekarskiego. Zapłacenie naszej części  

za budowę Lotniczego Pogotowia Ratunkowego w Gorzowie - 2 mln 900. Stypendia dla studentów -  

1 mln i modernizacja Centrum Onkologii w Zielonej Górze - 3 mln 360 tys. I w ramach Infrastruktury 

Społecznej też jest boom inwestycyjny, czas na politykę społeczną, można powiedzieć w regionie, już 

nie tylko drogi. Mieliśmy 85 - 92 mln 700 na starcie, a będziemy wprowadzać w trakcie roku środki 

unijne, większe. I to rozbudowa teatru - 1 mln 900, kompleksowy remont Muzeum w Bogdańcu - 637, 

Muzeum w Zielonej Górze wkład 5 mln 600, plus w autopoprawkach dokładamy 2,5 mln. Budowa  

i modernizacja filharmonii - 455 tys., Centrum Animacji Kultury - 360 tys., są dwa duże projekty 

zakontraktowane już wcześniej, to jest: Instytut Designu i Instytut Kreatywności. I my zapewniamy 

wkłady własne do tych projektów. Również modernizacja Lubuskiego Teatru - 1 mln 900, to jest nasz 

wkład własny. Departament Infrastruktury Społecznej to są potężne inwestycje w tej „pięciolatce”, ale 

również taka miękka działalność, dotycząca wsparcia młodych ludzi: stypendia sportowe, naukowe, 

twórcze, motywujące. Osobiście uważam, że to są najlepiej wydane pieniądze. Młodzi ludzie to jest 

nasz potencjał. I Departament Infrastruktury Społecznej to również Regionalny Ośrodek Polityki 

Społecznej, który realizuje 4 projekty, my gwarantujemy do tych projektów też środki finansowe, ale 

przede wszystkim Europejski Fundusz Społeczny. Wykorzystanie odnawialnych źródeł energii. Bardzo 

ważny projekt w zakresie termomodernizacji w Drzonkowie - 5 mln 200 tys. to jest nasz wkład. I jeszcze 

mamy Departament Przedsiębiorczości i Strategii Marki. Skończyliśmy realizację projektu w zakresie 

promocji gospodarczej, więc jest plan nawet bardziej niż o połowę niższy - 4 mln 300, ale 

przygotowujemy duży też projekt w zakresie promocji gospodarczej i turystycznej, wprowadzimy  

w trakcie roku. A w tej chwili realizujemy promocję gospodarczą - 1 mln 300. Na Święto Województwa 

od lat tyle samo przeznaczamy - 0,5 mln. Rozpoczęła się III edycja Lubuskiej Akademii Rozwoju -  

60 tys. Przeprowadzenie dwóch konkursów na promocję kultury i sportu - 400 tys. I festiwal PolandRock 

w Kostrzynie 250 tys., gdzie też mamy swoją strefę i też bardzo aktywnie przeprowadzamy nasze 

kampanie promocyjne. Departament Rozwoju Regionalnego - 1 mln 200. Zakończył się program 

dotyczący rewitalizacji, gdzie my przekazywaliśmy dotacje, stąd też jest mniejszy plan. Departament 

Współpracy Zagranicznej na tym samym poziomie. Departament odpowiada nie tylko za kontakty 

ze wszystkimi regionami partnerskimi, ale również wdrażanie Europejskiej Współpracy Terytorialnej. 

I wyciągnęliśmy z budżetu, żeby Państwu pokazać, jakie środki, te małe środki nie raz najbardziej 

cieszą, trafiają wprost do obywateli, czyli do młodych. 1 mln złoty na inicjatywy młodych. Dla seniorów 

300 tys., też były wnioski, żeby kwotę tę zwiększyć. W miarę możliwości w trakcie realizacji budżetu 

postaramy się zwiększyć. Na zabytki - 950 tys. Dla organizacji pozarządowych w różnych konkursach - 

2 mln. Siłownie pod chmurką - 92 tys. I program odnowy wsi - 800 tys., kontynuacja 
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w ramach małych grantów. Ten budżet obywatelski był dla was nie do zauważenia, bo jest w rezerwie, 

ponieważ chcemy wspólnie podjąć decyzję, czy rozpoczynamy jego wdrażanie już jako budżet 

obywatelski, bo jeszcze nie ma obowiązku w przyszłym roku. Także możemy jeszcze pójść po staremu, 

że tak powiem – konkursem, w ramach konkursu rozdysponować, albo już możemy ćwiczyć budżet 

obywatelski, ale on ma już swoje rygory, jest go trudniej wprowadzić. Zielona Góra coś o tym wie, więc 

mamy jeszcze chwilę, chcemy się nad tym zastanowić, dlatego jest prośba, żeby to zachować 

w rezerwie. Proszę Państwa, tak wygląda budżet na 2019 rok. Jeszcze nie kompletny, 

bo są autopoprawki, które polegają na zwiększeniu niektórych pozycji, nie zmniejszeniu, więc jest 

to dobra wiadomość dla Państwa. Ja bardzo dziękuję za uwagę, jesteśmy do Państwa dyspozycji 

w ramach swoich kompetencji postaramy się wyjaśnić, tam gdzie pojawią się jeszcze jakieś problemy. 

Dziękuję bardzo za cierpliwość.  

 

Prezentacja dotycząca budżetu Województwa Lubuskiego na 2019 r. stanowi załącznik nr 19  

do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękujemy bardzo. Pani 

Skarbnik bardzo proszę krótko. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku, 

 

w skrócie spróbuję Państwu przedstawić autopoprawkę Zarządu Województwa Lubuskiego do projektu 

uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie uchwały budżetowej na 2019 rok. Państwo 

dostaliście dosyć obszerny materiał, dokładnie opisany i ja Państwu spróbuję przedstawić taką ściągę, 

a mianowicie: Zarząd proponuje wprowadzenie do budżetu na 2019 rok autopoprawki dotyczącej 

ochrony zdrowia: projektu „Profilaktyka oraz rehabilitacja medyczna aktywnych zawodowo mieszkańców 

Województwa Lubuskiego oraz osób powracających do pracy”, zwiększając dochody 564 413 – 

są to środki unijne oraz po stronie wydatków zwiększając kwotę 628 740, dotyczy to i środków unijnych, 

budżetu województwa i budżetu państwa. Jeżeli chodzi o następną sprawę to są drogi. Proponuje 

się przesunięcie realizacji niektórych zadań z roku 2019 na 2018. Powstały oszczędności na niektórych 

drogach i tu padła propozycja, żeby niektóre zadania można było przyspieszyć i zrealizować je jeszcze 

w bieżącym roku, ale niezbędna jest Państwa zgoda. I w takim razie zmniejszamy 2019 rok 

o kwotę w dochodach 892 924 są to środki unijne i zmniejszamy wydatki na kwotę 1 154 798, 

ale dotyczy to także tych środków unijnych, o których przed chwilą powiedziałam, budżetu 
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województwa, budżetu państwa, wkładów własnych, tak jak to w projektach jest konstrukcja.  

Są to środki, które były zaplanowane i Państwo macie je w 2019, a przesuwamy do 2018, żeby szybciej 

je wykorzystać i większą ilość zadań jeszcze w tym roku zrealizować. W EFS-ie kwota wydatków 

jest zmniejszona o kwotę 66 426, jest to budżet Państwa i jest to konsekwencja skutków wprowadzenia 

w „zdrowiu” projektu tego. Natomiast, jeżeli chodzi jeszcze o ROPS prosi się o wyrażenie zgody 

na zabezpieczenie środków w wysokości 8 tys. zł., które proponujemy pokryć z rezerwy ogólnej 

na wkład własny do projektu: „Możesz żyć inaczej” w ramach programu osłonowego - wspieranie 

jednostek samorządu terytorialnego w tworzeniu systemu przeciwdziałania przemocy w rodzinie, edycja 

2019. Pierwszy raz jest tak, że w tym roku muszą być już zabezpieczone środki do końca tego roku. 

Przesunięto terminy, zawsze to było w roku następnym i spokojnie można to było wprowadzić  

na I sejmiku w przyszłym roku. W tym roku zmieniły się przepisy i prośba jest o wyrażenie zgody 

na wprowadzenie tej autopoprawki. Także w EFS-ie chodzi o projekt „Wysoka jakość ocen. Wyzwania 

i szanse”. I tu Zarząd proponuje, żeby po stronie dochodów i wydatków zwiększyć o kwotę 179 999. 

Jest to taka formalność, żeby ten projekt można było już zacząć realizować. Po stronie dochodów 

i wydatków jest ta sama kwota, czyli na budżet to nie ma wpływu na dochody, wydatki i różnice, 

ale niezbędna jest ta zmiana, żeby można było realizować i zaciągać zobowiązania na przyszły rok. 

Muzeum Ziemi Lubuskiej w Zielonej Górze: zwiększenie wkładu własnego do projektu „Rozbudowa 

i modernizacja Muzeum Ziemi Lubuskiej” o kwotę 3 369 540. I tu proponujemy z rezerwy ogólnej 

przenieść środki w wysokości 2 571 540 i uzupełnienie różnicy z wolnych środków kwotą 798 tys. 

Jest to kwota, którą w tym roku Muzeum nie wyda. Zostawia nam niewykorzystane środki, idą one 

do wolnych środków. I w przyszłym roku spinamy tę różnicę właśnie wolnymi środkami. RPO: wydatki 

proponujemy zmniejszyć o kwotę 81 523, ale jest skutek tych zmian, które w „drogach” nastąpiły. 

I w związku z tymi powyższymi zmianami, o których mówiłam rezerwa ogólna zmienia się nam o kwotę 

2 234 044 i dotyczy to ROPS-u, Muzeum, „dróg” i „zdrowia”. I jeszcze jedna zmiana: dostaliśmy pismo 

z Lubuskiego Urzędu Wojewódzkiego, że w kwotach, które uzyskaliśmy 24 października nastąpiła 

pomyłka i prosi nas Wojewoda o dokonanie korekty 5 tys. zł. Zwiększamy na zadania w zakresie 

geodezji, a zmniejszamy w urzędach wojewódzkich. 3 tys. Departament Rolnictwa, 2 tys. Departament 

Środowiska. Jest to jakby formalność, jeśli nie przeprowadzimy tej zmiany, RIO nie puści nam projektu 

budżetu, który nie będzie zgodny z tym, co ma Wojewoda. Wpłynęła do nas ta autopoprawka 3 dni 

temu, nie było możliwości wprowadzenia jej szybciej. I teraz taka sama esencja. Z autopoprawki, którą 

Państwo macie to Zarząd proponuje wprowadzenie autopoprawki po stronie dochodu minus 148 512. 

Wydatki proponuje się zwiększyć o kwotę 649 488. Zmiany, które przedstawiłam mają wpływ 

na zwiększenie deficytu o 798 tys. zł., wolnych środków o tę samą kwotę i przychodów o tę samą kwotę. 
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Są to środki uwolnione przez Muzeum, które w tej formie mogą zostać wprowadzone 

w celu uzupełnienia tej brakującej kwoty, o której przed chwilą mówiłam, a także rezerwę ogólną 

zmniejszenie o kwotę 2 234 044. I oczywiście zmieniają się wszystkie załączniki, które są konsekwencją 

tych zmian, o których mówiłam przed chwilą: numer 1 dochody, numer 2 wydatki, załącznik 3,5,6 

i uzasadnienie do projektu. Natomiast, jeżeli chodzi o Wieloletnią Prognozę Finansową to generalnie 

wszystkie te zmiany, o których mówiłam przed chwilą mają odzwierciedlenie w Wieloletniej Prognozie 

Finansowej. I mamy jeszcze dwie zmiany niedotyczące roku 2019, a mianowicie w projekcie „Park 

technologii kosmicznych” ulegają zmianie nakłady finansowe na limity w latach 2020-2021. Tu chodzi 

o partnera i żeby budżet nam się „spiął” w latach 2020-2021. Tu chodzi 364 tys. w roku 2020 i 243 tys. 

w 2021. I dokumentacja w „drogach”, także zmianie ulegają łączne nakłady finansowe i limit 2020 roku, 

chodzi o 90 tys. zł. To są odległe lata, to znaczy nie dotyczą budżetu na 2019 rok i te zmiany 

są konieczne, żeby można było te zadania realizować. I w związku z tym chciałam tylko potwierdzić, 

bo budżet Pani Marszałek bardzo dokładnie Państwu przedstawiła, że jest to kolejny bezpieczny budżet 

dla Województwa Lubuskiego, jak Państwo zauważyliście inwestycyjny, wzrostowy. I w związku z tym 

bardzo proszę Wysoki Sejmik o podjęcie uchwały budżetowej, a także Wieloletniej Prognozy 

Finansowej. Dziękuję.  

 

Autopoprawki Zarządu Województwa Lubuskiego do projektu uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na 2019 r. stanowią załącznik nr 20 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

O odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej proszę Pana 

Mirosława Marcinkiewicza – Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytuje uchwałę  

Nr 791/2018 Składu Orzekającego RIO w Zielonej Górze z dnia 10 grudnia 2018 r. w sprawie opinii  

o przedłożonym przez Zarząd Województwa Lubuskiego projekcie uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na rok 2019.  

Uchwała Nr 791/2018 stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Uchwała Nr 792/2018 Składu Orzekającego RIO w Zielonej Górze z dnia 10 grudnia 2018 r. w sprawie 

wydania opinii dotyczącej możliwości sfinansowania deficytu ustalonego w projekcie uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 2019 stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo, proszę 

o przedstawienie stanowisk Klubów Radnych. Bardzo proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego Zbigniew Jan Kołodziej: Pani 

Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowni Radni, Państwo Parlamentarzyści, zaproszeni goście.  

W imieniu Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego chcę się odnieść do projektu uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 2019. Będę chciał zaakcentować niektóre zadania w tym 

budżecie. Jeżeli chodzi o dochody, cieszy mnie powrót do porozumienia z Miastem Zielona Góra, 

dotyczącego dofinansowania promocji Województwa Lubuskiego w wysokości 3 mln zł. To, co Pani 

Marszałek wspomniała, dotyczy połączeń lotniczych. Zwiększenie dochodów z podatku dochodowego 

prawie o 12 mln, jak również wzrost dochodów w stosunku do roku 2018 dotacji celowych na realizację 

Regionalnego Programu Operacyjnego Lubuskie 2020 finansowanego z udziałem środków 

Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego o 33 mln. Jeżeli chodzi o wydatki, dział rolnictwo –  

w poprzednim budżecie dużo mówiło się o inwestycjach związanych z melioracją. Utworzenie nowej 

instytucji Wody Polskie, które miały poprawić sytuację melioracji, są tylko hasłem bez pokrycia. Szkoda, 

że przygotowane dokumentacje wcześniej z pozwoleniem na budowę choćby Strugi Świebodzińskiej, 

nie znalazły zainteresowania Wód Polskich na złożenie wniosku do Regionalnego Programu 

Operacyjnego Lubuskie 2020 na jej realizację. W budżecie na ten rok znalazły się tylko wydatki  

na zakończenie likwidacji jednostek w Zielonej Górze i w Gorzowie. Dofinansowanie postępu 

biologicznego produkcji roślinnej dla Stacji Doświadczalnej Oceny Odmian w Świebodzinie, uważam  

za dobry kierunek wsparcia postępu w rolnictwie. Wyłączenie gruntu z produkcji rolnej i przeznaczenie 

tych środków na dotację, na renowację zbiorników wodnych, służących małej retencji i ich budowę oraz 

modernizację dróg dojazdowych do gruntów rolnych, jest bardzo dobrze odbierane przez samorządy 

gminne i powiatowe. Kontynuacja Programu Lubuska Odnowa Wsi, który spotkał się z bardzo dobrym 

odbiorem przez stowarzyszenia w tym roku, uważam za dobry kierunek. Jeżeli chodzi o transport –  

na organizację Przewozów Regionalnych na terenie województwa przeznaczamy ponad 45,7 mln zł.,  

w tym jest dotacja z funduszu kolejowego. Mimo sporych wydatków myślę, że nikt do końca nie jest 

zadowolony z ilości połączeń lokalnych i chciałbym, aby w najbliższym czasie znalazła się możliwość 

zwiększenia tych połączeń. Drogi wojewódzkie – mimo zapisania w budżecie województwa wydatków 

majątkowych na ponad 111 mln zł., każdy z nas chciałby znacznie więcej realizować inwestycji  

na drogach, tylko komu te środki mamy zabrać? Mam nadzieję, że w roku 2019 Zarząd znajdzie 

dodatkowe środki finansowe na inne zadania drogowe, które uda się zrealizować. Dobrze, że znalazła 

się inwestycja, dotycząca pomocy dla powiatu międzyrzeckiego na przebudowę drogi na odcinku  
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od węzła A2 do planowanej obwodnicy Trzciela i połączenie z drogą krajową nr 92. Ochrona zdrowia –  

w szpitalach, za które odpowiadamy w Gorzowie Wielkopolskim, Torzymiu, Zielonej Górze wydatki 

majątkowe inwestycyjnie przeznaczmy w budżecie ponad 33 mln zł. Jest to podwojenie wydatków  

w stosunku do roku 2018. Dobrą decyzją jest zakup dwóch ambulansów z wyposażeniem dla stacji 

Pogotowia Ratunkowego w Gorzowie za 400 tys., a w Zielonej Górze za 500 tys. Z tego wynika, że ten 

w Zielonej Górze będzie trochę lepszy. Planowane wydatki na ochronę zabytków w kwocie 950 tys. nie 

są wielką sumą, ale dzięki tym środkom uda się uratować kilkanaście obiektów zabytkowych od dalszej 

degradacji. Kontynuacja programu „Lubuskie siłownie pod chmurką” cieszy się do tej pory dużym 

zainteresowaniem jednostek samorządu terytorialnego. Wspólne inwestycje z samorządami  

za niewielkie pieniądze są widoczne coraz bardziej w województwie. Pomoc finansowa dla powiatu 

słubickiego na budowę sali sportowej w Słubicach w kwocie 1 mln zł przyczyni się w przyszłości  

do dorównania bazom sportowym w innych miastach powiatowych w naszym województwie.  

Po przeanalizowaniu budżetu Województwa Lubuskiego na rok 2019, Klub Radnych Polskiego 

Stronnictwa Ludowego będzie głosował za przyjęciem tego budżetu. Dziękuję bardzo,   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. O zabranie 

głosu proszę Panią Małgorzatę Gośniowską-Kolę.  

 

Przewodnicząca Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Szanowna Pani Przewodnicząca, jeśli mogę taką prośbę wyrazić, chciałabym zabrać głos jako ostatnia 

z Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Mamy zgłoszenia 

w kolejności. Czy to jakiś szczególny powód jest? 

 

Przewodnicząca Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Tak, mam taką prośbę wielką.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze, to w takim razie 

proszę Pana Łukasza Mejzę o zabranie głosu.  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy Łukasz Mejza: W imieniu Klubu 

Bezpartyjni Samorządowcy głos zabierze Radny Wacław Maciuszonek.  
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Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek – członek Klubu Radnych 

Bezpartyjni Samorządowcy: Pani Przewodnicząca, Szanowni Radni, Pani Marszałek. Jestem trochę 

w takiej trudnej sytuacji. Po raz pierwszy występuję jako opozycja i nie do końca tą opozycją chcemy 

być. Co prawda, Przewodniczący Klubu zapisał nas do opozycji, bo ponoć tak musieliśmy zrobić, 

natomiast absolutnie nie chcemy być opozycją, szczególnie totalną, ale jeżeli już to merytoryczną.  

I dzisiaj, kiedy mam ocenić ten budżet, tym bardziej mam trudną sytuację, ponieważ nie  

do zaakceptowania jest procedura uchwalania tego budżetu. Praktycznie brak decyzji, bo jak można 

potraktować to, że przed złożeniem w ogóle tego budżetu, nie było żadnej dyskusji. Na Komisji Budżetu 

– nie było Zarządu. To kto ma przedstawiać budżet? Dzisiaj Pan Przewodniczący Komisji Budżetu nie 

potrafił powiedzieć dlaczego. Pani Skarbnik? Dla mnie Pani Skarbnik jest od czegoś innego, musi tak 

ułożyć ten budżet, żeby on się zgadzał pod kątem prawnym, a jeśli chodzi o celowość wydatkowania 

środków, to nie Skarbnik. Nie było nikogo 7 grudnia, nie było nikogo dzisiaj. Mam nadzieję, że Zarząd 

mocno się wziął do roboty na nową kadencję, ale że nie jest to jak w tym kawale o robotniku 

budowlanym, że tak szybko „latał” z taczką, że nie zdążył załadować. Na tej komisji, jedno, co mi się 

rzuciło w oczy: Pan Przewodniczący zablokował dyskusję na temat przewozów kolejowych - 45 mln zł,  

kiedy my powinniśmy się nad każdą złotówką zastanawiać. Nie ma dyskusji. A przecież to nie jest tylko 

45 mln zł. Kupujemy jeszcze szynobusy. Nie wiem po co kupujemy. Chyba po to, żeby się pochwalić -

kupiliśmy, wstęga przecięta, tylko niestety, z informacji złożonej przez dyrektora wynika, że ponad 

połowa stoi. Po co my to kupujemy. Ponoć mają być jakieś z tego tytułu kary. Niektórzy się cieszą, 

będziemy mieć środki na zmniejszenie tych kosztów przewozów. Tylko, że za te kary my zapłacimy. 

Jest w umowie, że można zwrócić się o koszty funkcjonowania. Zapłacimy to my. Generalnie, jeśli 

chodzi o wszystkie punkty dotyczące budżetu, według mnie jest brak analizy celowości wydatków.  

Na temat kolei, to nie rozmawialiśmy, nie mówię o tym budżecie. Ja jestem już trzecią kadencję,  

a poprzednią całą, nie rozmawialiśmy na temat kolei w ogóle. Niby nie jest to temat dla Komisji Budżetu. 

45 mln zł., Komisja Gospodarki miała ponoć się tym zająć. Z tego, co wiem to się nie zajęła. Ja nie chcę 

powiedzieć, że taka kwota nie powinna być, ale przede wszystkim powinna być analiza tego,  

że te pieniądze są rzeczywiście potrzebne, że nie wozimy powietrza. Przecież były wnioski i z opozycji, 

żeby nawet te kwoty zwiększyć. Ale być może, że powinniśmy się skierować na transport 

samochodowy. W budżecie nie mamy ani złotówki na transport samochodowy. Poza rekompensatą 

bonifikat. Chciałbym też, żeby takie tematy, jak Drzonków…, dzisiaj głosowaliśmy przeciwko poprawce, 

bo do tej pory nikt nam nie powiedział, skąd ta kwota wynika. Ile my mamy dofinansować. Pani Skarbnik 

powiedziała, że na tyle nas stać. Ja nie wiem, czy nas stać, jak tutaj na końcu powiemy, jaki jest deficyt 

na ten rok. Nie wiem na ile jest nas stać. Ja akurat nie jestem za tym, żeby ten ośrodek zlikwidować. Ale 
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chciałbym, żebyśmy sobie teraz na początku tej kadencji określili na 5 lat, ile my tam do tego będziemy 

dopłacać i nie tylko przy Drzonkowie, ale przy wszystkich innych tematach. I co chcemy przez  

to osiągnąć, abyśmy za 5 lat kończąc kadencję, mogli powiedzieć: daliśmy takie środki i teraz 

funkcjonuje to tak, a funkcjonowało inaczej. Także na pewno na temat: kolei, Babimostu, kosztów 

administracyjnych, bo wygląda to troszeczkę rekordowo. Jeśli chodzi też o taki temat, który tu Pani 

Marszałek zasygnalizowała, mówię o produktach regionalnych. Ja bym chciał, z resztą taka była 

obietnica, żeby ktoś nam przedstawi, jak to ma funkcjonować. Może jest taka potrzeba, ale czemu  

to podciągać pod produkty regionalne? To tak wygląda, jak, żebyśmy tylko komuś dali pracę, koszty 

remontu. Nie wierzę, jest to bardzo trudny temat, z resztą mieliśmy w ubiegłej kadencji specjalną 

Komisję ds. Produktów Regionalnych, żadnych efektów to nie dało. Jeżeli po roku, po dwóch, okaże się, 

że się mylę, a chciałbym się mylić, ja sam zorganizuję poczęstunek, już nie ma Pana Balcerzaka na tej 

sali, jeśli chodzi o produkty regionalne. I chciałbym się mylić, ale wydaje mi się, że jeśli chodzi  

o promocję, to 17 mln zł to jest „kosmos”. Chciałbym się skupić na takim punkcie, ja to sobie zapisałem, 

brak precyzyjnego określenia wydatków. Żeby nie było tak, że w środku roku Zarząd podejmuje decyzję, 

na przykład o dofinansowaniu szpitala. Zarząd nie ma takiego prawa. Pani Marszałek, proszę mi 

pokazać w Statucie. To Sejmik przyznaje środki. Ale na tych wszystkich nawet tu banerach było – 

Zarząd, zawsze Zarząd. A jeżeli, tak jak tu było Muzeum Odry coś jest nie tak, to eksperci, a tak  

to Zarząd zawsze. Jak chwalić się to chwalić. To wiadomo kto. Nie widzę w tym budżecie środków  

na rozwój przedsiębiorczości, szczególnie młodych ludzi. Te środki, które są skierowane na wsparcie 

organizacji biznesowych, wydaje się, że są na poziomie jednego występu Pani Chodakowskiej  

na ostatnim Kongresie Przedsiębiorczym. Nie widzę środków na OZE. Jesteśmy po szczycie 

klimatycznym. Ja ich nie widzę. Dzisiaj tylko Pani Przewodnicząca określiła, że nie ma pytań,  

bo chciałem zapytać, bo mnie przedsiębiorcy maltretują, co się dzieje z ogłoszonym konkursem na 

środki OZE. Z moich informacji, z resztą potwierdziła to jeszcze poprzednia Pani Marszałek, poprzedni 

Członek Zarządu, są te środki, ale tylko i wyłącznie dla dużych. To, co my z tego skorzystamy? Taką 

mam informację. Duzi sobie sami poradzą, bo dzisiaj mogą startować w aukcjach, tylko, co my możemy, 

jeśli chcemy walczyć ze smogiem, chcemy rzeczywiście promować te środki, to te OZE powinny się 

znaleźć. Wydaje mi się, że te 2 mln, co prawda to dużo jest, ale organizacje pozarządowe  

to są te organizacje, które najbardziej być powinny wspierane. Ja bym chciał, żeby wziąć jednak pod 

uwagę, Pani Marszałek nam tu dosyć wyraźnie przedstawiła wpływy z CIT-ów, PIT-ów, jak to wygląda. 

Ale ja jak czegoś nie wiem, jeśli chodzi o gospodarkę, to rozmawiam z przedsiębiorcami i oni twierdzą, 

że będzie ciężko w 2019 roku, także ten budżet troszeczkę może nam się zachwiać. Oczywiście nie 

wiadomo jeszcze co będzie, bo sam nie wiem, czy podwyżka prądu będzie i o jaki wskaźnik. Nie wiem 
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na ile Pani Marszałek, czy ktoś z Zarządu potrafi mi odpowiedzieć na te pytania, które zadałem,  

na temat Drzonkowa, po co w ogóle on jest? Ja uważam, że powinien być oczywiście. Ja uważam,  

że powinien być oczywiście. My jako Bezpartyjni Samorządowcy będziemy składać wnioski o debatę. 

Dzisiaj ciężko o wszystkich tematach porozmawiać, bo to i opłatek. Z resztą, pamiętacie Państwo,  

że składałem, żeby to rozdzielić z opłatkiem, ale tak czuję, że nie chcecie dyskutować na temat 

budżetu. To będziemy składać wnioski, żeby punkt po punkcie na te pięć lat wszyscy z czystym 

sumieniem mogli za tym budżetem głosować pozytywnie. Nie chcemy być opozycją. Taką uwagę mam 

odnośnie wypowiedzi poprzednika - odnowa wsi, rzeczywiście fajny projekt, tylko tak jak podczas 

komisji, żeśmy to zatwierdzali to tak wyglądało, jakby pokrywało się z aktywnością działaczy w koalicji, 

tam gdzie więcej, tam poszły środki. Jak sobie popatrzycie na mapę, to będziecie wiedzieć. Żary akurat, 

w ogóle ich nie było. Powiat to już troszeczkę inna sprawa. Szanowni Państwo, my oczywiście 

dyscypliny nie mamy, bo jesteśmy ludźmi niezależnymi, natomiast będziemy głosować przeciwko 

przede wszystkim dlatego, że procedura uchwalania tego budżetu jest nie do zaakceptowania. 

Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Jeszcze 

Pan Kazimierz Łatwiński się zgłosił. To jest jako wystąpienie klubowe? Bo nie rozumiem…, ale teraz  

są wystąpienia klubowe. Bardzo proszę Pana Sebastiana Ciemnoczołowskiego. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma. Nowoczesna Koalicja Obywatelska Sebastian 

Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję Pani Przewodnicząca. Nie rozumiem tej konstrukcji, ja się 

zgłosiłem oczywiście i chętnie zabiorę głos, ale w odpowiedniej kolejności, tak jak jest zgłoszenie. Nie 

wiem, jakie są przyczyny merytoryczne, bo Pani Przewodnicząca nie uzasadniła, dlaczego chce jako 

ostatnia przemawiać, ale jest taka kolejność i prosiłbym o jej zachowanie.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę Pana 

Sebastiana Ciemnoczołowskiego o zabranie głosu teraz, ponieważ Pani Małgorzata Gośniowska-Kola 

prosiła o zabranie głosu na końcu. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma. Nowoczesna Koalicja Obywatelska Sebastian 

Sylwester Ciemnoczołowski: Ja też proszę o zabranie głosu na końcu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Obydwoje Państwo nie 

będziecie mówili. Ja proszę Pana. Jeżeli Pan nie przyjmuje teraz tego zgłoszenia, to ja odbieram Panu 

całkiem głos. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma. Nowoczesna Koalicja Obywatelska Sebastian 

Sylwester Ciemnoczołowski: Pani Przewodnicząca, ja się zgłosiłem w odpowiedniej kolejności.  

Na jakiej podstawie Pani chce mi zabrać głos. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Ale nie ma takiej kolejności, 

którą Pan będzie ustalał. Jeżeli Pan chce zabrać głos to jest to ten czas, kiedy może Pan zabrać głos. 

Czy Pan zabierze głos?  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma. Nowoczesna Koalicja Obywatelska Sebastian 

Sylwester Ciemnoczołowski: Kolejność jest taka ustalona… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy Pan zabierze głos 

w tej chwili? 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma. Nowoczesna Koalicja Obywatelska Sebastian 

Sylwester Ciemnoczołowski: Oczywiście Pani Przewodnicząca zabiorę głos.   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: To bardzo proszę. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma. Nowoczesna Koalicja Obywatelska Sebastian 

Sylwester Ciemnoczołowski: Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowny Zarządzie. Jesteśmy 

w dosyć dziwnej sytuacji, nie dlatego, że muszę przemawiać, bo z przyjemnością Pani Przewodnicząca 

ten głos zabieram w imieniu klubu, szczególnie w tak ważnym temacie, jakim jest budżet Województwa 

Lubuskiego. Budżet w roku, jak Państwo doskonale pamiętacie, bo jesteśmy świeżo po tych emocjach, 

w roku, kiedy kampania wyborcza się skoczyła. Kiedy nie dyskutujemy, jak często czyni to opozycja, 

zarzucając nam wydatki realizowane na promocję, pod kampanię, różne rzeczy, których w budżecie nie 

ma, a może się opozycji wydawać. Ten budżet 2019 roku jest po pierwsze bardzo bezpiecznym 

budżetem. Mimo tego, że te wydatki inwestycyjne, które bardzo precyzyjnie wymieniła Pani Marszałek 

są także finansowane trochę większym deficytem. Deficytem jednak zrównoważonym dlatego,  
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że województwo, działając prawnie pod panowaniem tego poprzedniego Zarządu, także zwiększyło 

swoje dochody w CIT i PIT. Trzeba bardzo wyraźnie zauważyć, że te dochody rok w rok systematycznie 

rosną. To też się nie bierze z niczego, ani z powietrza. Oczywiście jest pewna sytuacja ogólna 

gospodarcza w kraju, która determinuje także rozwój regionu. Natomiast ja osobiście pokładam  

te wzrosty, także spadek bezrobocia, który jest szczególnie także w lubuskim odczuwany tym, że mamy 

szansę na kontynuację prac w tym Zarządzie, ale także na kontynuację pewnych przedsięwzięć  

w przyszłym roku, które są konsekwencją budżetu roku poprzedniego. Pamiętam dyskusję nad 

budżetem roku 2018, kiedy opozycja krytykowała bardzo ten budżet, że jest budżetem mało 

inwestycyjnym, że jest mało środków na inwestycje. I to był o tyle ciekawy zarzut, że był to, często  

to opozycja podkreślała, rok wyborczy, gdzie według tej teorii te wydatki powinny być nadzwyczaj 

eksponowane, kreowane, tego nie było. Proszę zauważyć, że w stosunku do tamtego budżetu, wydatki 

na inwestycję tego roku są na dużo większym poziomie i to są wydatki przede wszystkim  

w infrastrukturę twardą. Są to wydatki w drogi, często także najmniej zauważalne instytucje kultury.  

Po tym, co uda się zrobić w tym roku, a uda się zrobić w tym roku, także dzięki środkom choćby 

pozyskanym z POIiŚ-iu, mówię o Muzeum Ziemi Lubuskiej, nasze jednostki kultury zmienią swoje 

oblicze. Więc nie tylko drogi w naszym województwie, za które jesteśmy chwaleni w całej Polsce. 

Proszę sobie przypomnieć sytuację na drogach jeszcze sprzed kilku lat. Mówimy o obwodnicach,  

o drogach wojewódzkich, o „dywanikach”. Co roku Zarząd Województwa wydziela specjalne środki  

na tak zwaną „odnowę dywanikową”. Są to bardzo zauważalne inwestycje, także te, które wspierają 

dojazd do tras szybkiego ruchu, czy do autostrady. Tego się nie da nie zauważyć. Dbamy także o swoje 

lotniska i przewozy kolejowe. Pan Radny Maciuszonek miał przyjemność zauważyć, że wydatki  

na dopłaty dla przewozów kolejowych są duże. Tak one są duże. Tylko ja też jak słucham, myślę,  

że często też słusznych uwag, na przykład Pana Kazimierza Łatwińskiego, który zawsze na każdym 

kroku, a znamy się wiele lat i pamiętam, że jako Wicemarszałek odpowiedzialny za infrastrukturę 

drogową, często spierałem się z Panem Kazimierzem, że te wydatki są na miarę naszych potrzeb. 

Wtedy to było 20 mln zł., z tego co pamiętam. I do dzisiaj Pan Kazimierz twierdzi, że są to za małe 

wydatki, dlatego, że nie realizujemy potrzeb mieszkańców tak, jakby sobie tego życzyli. Ale i tak  

są to wydatki zrównoważone w stosunku do potrzeb mieszkańców. Był zarzut o zakup taboru 

kolejowego. Absurdalny zarzut, bo Szanowni Państwo zobaczcie, jakie środki przeznaczamy,  

ze środków unijnych, ale tych z Regionalnego Programu Operacyjnego, ale te środki także centralne, 

które są kierowane na odnowę linii kolejowych. Mówimy o PLK, to są ogromne środki na modernizację 

tych linii. To po tych liniach, co ma jeździć? Mają jeździć ETZ-ety z 1973 roku? Musimy myśleć  

o zrównoważonym rozwoju transportu. Przecież nasze samorządy, mówię o Gorzowie, Zielonej Górze, 
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Nowej Soli wydają setki milionów złotych na to, żeby kupować nowe autobusy, nowe tramwaje, myślę  

o Gorzowie, także w tym kontekście właśnie dopasowania do rozwoju linii kolejowych. W Zielonej Górze 

powstaje całe Centrum Przesiadkowe, skorelowane także z Przewozami Regionalnymi. I tutaj niestety 

Rząd, co warto podkreślić, nie za bardzo nam pomaga. To jest pomoc w zakresie zaledwie 5 mln zł. Jak 

to się ma do 45 mln zł wydatków na ten cel? Mówiliśmy o rozwoju przedsiębiorczości, to znaczy Pan 

Radny Maciuszonek chciał o tym mówić. Chcę zauważyć, że w tamtym roku, mówimy o tym roku 

budżetowym ja wiem, ale w tamtym roku wyczerpaliśmy z Regionalnego Programu Operacyjnego 

prawie wszystkie środki na pomoc małym i średnim przedsiębiorstwom. Jeżeli Pan Radny Maciuszonek 

mówi o tym, że duzi sobie poradzą to prawda, bo właśnie ta pomoc z Regionalnego Programu 

Operacyjnego jest kierowana do małych i średnich przedsiębiorstw, bo nie może być kierowana  

do dużych firm. Po prostu trzeba czytać także dokumenty wdrożeniowe, które implementują nasze 

środki regionalne w Województwie Lubuskim, na które mamy wpływ w momencie negocjacji z Komisją 

Europejską, później w trakcie renegocjacji. Natomiast w trakcie wykonywania tego budżetu unijnego 

Zarząd Województwa musi się trzymać tych uzgodnień. I wtedy też Państwo Radni macie wpływ  

na to, w jaki sposób te negocjacje będą tworzone, jak będą prowadzone. I wreszcie praca nad samym 

budżetem. Przecież ona jest bardzo jasno sprecyzowana w podstawowych dokumentach pracy nad tym 

budżetem. Mówiliśmy o tym chociażby i chyba po to też wydatkowaliśmy nasze Sejmikowe pieniądze, 

nie bez celu, żeby radnym szczególnie tym, którzy pierwszy raz pełnią tę funkcję, Pan Radny 

Maciuszonek powinien to wiedzieć, że te prace się toczą w odpowiedni sposób. Najpierw swoje 

propozycje zgłasza Zarząd, kieruje je do Regionalnej Izby Obrachunkowej do 15 listopada. Mamy 

pozytywną opinię RIO, co oczywiście cieszy, ale później prace odbywają się w komisjach, gdzie każdy 

radny może swobodnie się w tej materii wypowiedzieć, wnosić swoje uwagi, także dzisiaj na sesji 

Sejmiku, co zresztą Pan Radny uczynił. Co do samego budżetu i co do inwestycji, ja myślę, że Pani 

Marszałek bardzo precyzyjnie wyczerpała te punkty. Można mówić o mniejszych, większych 

inwestycjach, mnie szczególnie bardzo cieszy to, że drugi raz z rzędu będziemy kontynuować może  

i drobne, ale mam nadzieję, że będą to coraz większe wydatki na te bardzo prospołeczne, namacalne 

środki, które trafiają do mieszkańców. Mówimy o młodzieży, o seniorach, mam nadzieję także  

o osobach niepełnosprawnych, bo co siódma osoba w województwie lubuskim jest jakąś 

niepełnosprawnością dotknięta. To bardzo cieszy i wiem, że to będzie kontynuowane. Jeżeli chodzi  

o to czy ten budżet, jak to często kolega Radny Łukasz Mejza podkreśla, da nam kopa inwestycyjnego. 

To jestem przekonany, nie wiem, czy słowo kop jest dobrym określeniem, ale jest to budżet nie tylko  

na miarę możliwości, ale moim zdaniem jest to budżet także dopasowany do budżetu unijnego, który 

musimy wdrażać w województwie lubuskim i da nam szansę na rozwój. Jestem o tym absolutnie 
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przekonany, w sposób bezpieczny, zrównoważony, z pozytywną opinią Regionalnej Izby 

Obrachunkowej i w imieniu klubu mam zaszczyt Państwa poinformować, że będziemy absolutnie za tym 

budżetem. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. O zabranie 

głosu proszę Panią Małgorzatę Gośniowską-Kolę. 

 

Przewodnicząca Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Szanowna Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni, Szanowni Państwo 

Posłowie, Państwo Goście. Przypadł mi zaszczyt podzielenia się uwagami, reprezentując Klub Radnych 

Prawa i Sprawiedliwości, dotyczącymi uchwały budżetowej na 2019 rok. Proszę Państwa, mam 

zaszczyt być Radną Województwa drugą kadencję, kolejną i moje doświadczenia są właśnie kilkuletnie. 

Na tej podstawie, tej wiedzy, którą zdobyłam pracując tutaj w komisjach w Sejmiku, pozwolę sobie 

pewne wnioski wyartykułować. Mamy tutaj, w Województwie Lubuskim, kilka strategii, tj. Strategia 

Rozwoju, Strategia dotycząca rozwoju Portu Zielona Góra – Babimost, Strategia Polski Zachodniej, 

programy. Rozumiem, tego się nauczyłam, że te strategie opierają się na budżecie. Wobec tego pytanie 

moje jest takie, jakie często zadają mi nasi wyborcy: jakie jest województwo lubuskie? Pewnie 

większość z Państwa Radnych wie jak działa Port Lotniczy Zielona Góra – Babimost i nie będę tego 

rozwijała. Proszę zerknąć do strategii: jakie były założenia tego, ile osób będzie korzystało z tego portu  

i ile korzysta. Jak to się ma do tego naszego, chęci naszej bycia wielkim województwem? Jeżeli chodzi 

o dostępność do dróg, to głosowaliśmy wszyscy, niezależnie ze względu na to, do jakich klubów 

należymy, za zwiększaniem nakładów na drogi wojewódzkie. Ale jak to się dzieje też - bo tu ze 

wszystkich sił pewnie wspieramy, aby te wydatki były większe – jak to się dzieje, że pytają mnie 

wyborcy: czy to nie jest śmieszne, że w przeciągu drogi wojewódzkiej 278 w odcinkach będzie 

remontowany 1 km drogi? Jak to jest, że w ciągu drogi wojewódzkiej budujemy mostek, a nagle 

zjeżdżamy do innego świata, bo jest po prostu „szwajcarski ser”? itd., itd. Wobec tego są zwiększane 

środki na drogi, ale one są cały czas za małe. Chciałabym też podkreślić, że cieszy fakt, że będą 

zwiększane wydatki na drogi powiatowe i gminne. Tutaj mam nadzieję, że Zarząd będzie wspierał 

wszystkie Jednostki Samorządu Terytorialnego zwłaszcza, żeby były one spójne z programem 

rządowym. Oczywiście wątpliwość pewną budzi tutaj fakt zjazdu tej obwodnicy Trzciela. Nie znam tutaj 

tych dokładnych wyników tej potrzeby, jaka tam jest częstotliwość tego ruchu, czy były badania, ale 

jeżeli jest to potrzebne mieszkańcom, to jak najbardziej – pewnie jest to słuszne. Jeżeli chodzi o wydatki 

na kulturę, to pewnie też wszyscy bardzo się z tego cieszymy, bo to świadczy po prostu o nas,  
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o naszym poziomie intelektualnym, o tym jak się województwo rozwija. I tutaj wszelkie nakłady  

są potrzebne. Czy one są celowe – tego nie wiem w tych konkretnych przypadkach, ale z pewnością 

należy to wspierać. Należy pochwalić te sprawy, które na pochwały zasługują, więc tak jak mówię – 

jeżeli są nakłady na służbę zdrowia, na kulturę, to jak najbardziej wspieramy takie działanie. Budzą  

jednak wątpliwości inne fakty, mianowicie: będziemy budowali Centrum Produktu Regionalnego  

i Tradycyjnego. Mamy na to zdaje się 1 mln zł z Lubuską Izbą Rolniczą. No ja jednak, proszę Państwa, 

pozwolę sobie wyrazić krytykę, bo przed którymiś wyborami otwierała Pani Marszałek z Panią Premier 

Kopacz Centrum Winiarstwa. Proszę Państwa, to nie jest moja opinia, ale pytanie jest takie: w jakim 

celu to zostało stworzone? Czy tam nadal mówię można kupić jakąś promocyjną butelkę naszego 

lubuskiego wina? Czy to będzie możliwe? W związku z tym też pozwolę sobie powiedzieć o misjach 

gospodarczych, bo one mają mieć bezpośredni także wpływ na rozwój województwa. Mieliśmy już 

Chiny, mieliśmy Kretę, Grecję, Miami. Wobec tego pytałam Panią Marszałek czy te zdania, 

odpowiedzialność za słowo, bo każdego z nas to zobowiązuje – jak to się ma do wymiany studentów? 

Czy oni już do nas przyjeżdżają, ci z Miami? No bo wymiana to rozumiem, że jest wymianą. Jeżeli 

chodzi o tegoroczne, w przyszłym roku misje gospodarcze, to mamy proszę Państwa Nowy Jork, mamy 

Paryż, mamy Kazachstan, mamy także Oktoberfest. Wobec tego pytam: jakie mamy porównanie jeżeli 

chodzi o zasobność browarów w województwie lubuskim? Ile ich jest? Dwa, trzy? Bo rozumiem,  

że winnice, to jest ich około dwudziestu. Ale kto pojedzie do  Monachium, proszę mi to wytłumaczyć,  

i na jakiej zasadzie? Kolejny raz pytam: do czego będzie służyło to Centrum Produktu Tradycyjnego  

i Regionalnego? No prawie, proszę Państwa, byśmy się rozpłakali. Tak bardzo chcecie pomóc rolnikom 

w sprzedaży ich produktów, że będziemy budowali kolejne centrum. No po prostu wspaniale! Nie  

u siebie, nie na swojej działce, nie wiadomo na jakich zasadach, bo o to wszystko dopytywałam. I to jest 

właśnie takie typowe zachowanie osób, które bardzo się rozpłaczą nad losem rolników. Proszę 

Państwa, jest Centrum Winiarstwa, 6 mln zł dzienny koszt utrzymania tego obiektu. To są kolejne kwoty, 

które powodują, że zapala się bardzo poważne światełko. Proszę Państwa, jesteście bardzo zadowoleni 

z tego budżetu, 6 mln obsługa długu, 55 mln kredytu, ale oczywiście słyszeliśmy, że przecież  

to spłacimy. Czy taka łatwość tej spłaty będzie jak w latach poprzednich? Czy te inwestycje, których 

dokonaliście, pomogą nam te długi spłacić? Przecież jest inna perspektywa unijna, inne pieniądze. 

Proszę Państwa, daliście sobie wmówić, że jesteśmy wspaniałym województwem, z wielką koroną. Nie 

uważam tak. Po prostu jesteśmy biednym województwem i ludzie to widzą, i bez względu na to jakie 

czary będziecie opowiadać, to w to nie uwierzymy. Zgadzam się, że procedowanie tej uchwały 

budżetowej bez obecności dyrektorów, sposób wprowadzenia dzisiejszych autopoprawek – przecież 

jesteśmy poważnymi ludźmi! Jak można podczas sesji dyskutować nad tak ważną sprawą? Dlatego,  
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że terminy nas gonią? Że coś tam Państwo jeszcze – używam kolokwialnego słowa Pani Skarbnik -  

„czyścimy coś w budżecie”. Proszę Państwa, mówię o tym dlatego, że nie mam przyjemności w tym, 

żeby ktoś mi powiedział: „ach, to wy z tego lubuskiego” albo „to Pani jest z tej Wschowy, gdzieś  

na pograniczu”. Jeżeli mówicie o inicjatywach Budżetu Obywatelskiego dla młodzieży, dla seniorów,  

to śmiechu warte są te kwoty dlatego, że ekspertyzy, analizy, promocje… Proszę Państwa, macie 

uchwały budżetowe, nie ma takiego działu, żeby nie było takiej kwestii jak „promocja województwa 

lubuskiego”. Ogromny, nadęty balon. Po prostu kiedyś przyjdzie za to zapłacić. Oczywiście, że dochód 

rośnie, ale czy on rośnie w takiej skali i w takiej dynamice jak Państwa wydatki na promocję? Czy  

to utrzymanie administracji – ok. 90 mln na milion mieszkańców – cały czas do tego wracam, wcale nie 

jest to śmieszne. Jest wiele takich spraw. Mówicie Państwo – i to zresztą w poprzedniej kadencji było 

podnoszone – zabytki, kościoły drewniane, szlak taki, szlak taki… Ile jest w tym budżecie na turystykę? 

Nic. Po prostu nic. Mówimy o zabytkach, o kościołach –  bez zmian: 950 tys. Bez zmian! Czy to oznacza 

rozwój? Jaka jest skala tych wydatków na cele, które Państwo sobie założyliście w strategiach? Marna. 

Jako Radni Klubu Prawa i Sprawiedliwości zagłosujemy przeciwko tej uchwale budżetowej. Dziękuję 

bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, przechodzimy do opinii komisji Sejmiku Województwa Lubuskiego. O przedstawienie opinii 

Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Komisji Panią Annę Chinalską. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Sejmiku Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu  

6 grudnia 2018 roku, zapoznała się z projektem uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na 2019 rok i w wyniku głosowania: przy 3 głosach za, braku głosów wstrzymujących się  

i przeciwnych, pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Aleksandrę Mrozek. 
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Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: Komisja 

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki po zapoznaniu się z projektem uchwały i w wyniku głosowania:  

5 głosów za, 1 wstrzymujący się, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały budżetowej na 2019 rok. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Edwarda Jana Fedko. 

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Jan Fedko: 

Komisja Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Sejmiku Województwa Lubuskiego  

na posiedzeniu w dniu 5 grudnia, zapoznała się z projektem uchwały w sprawie uchwały budżetowej.  

W wyniku głosowania: przy 7 głosach za, 2 głosach sprzeciwu i bez głosów wstrzymujących, pozytywnie 

zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Grzegorza Michała Potęgę. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Komisja 

Gospodarki i Rozwoju Województwa Sejmiku Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu  

5 grudnia zapoznała się z projektem uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2019 rok i w wyniku głosowania przy: 4 głosach za, 3 głosach wstrzymujących się i 0 głosów 

sprzeciwu, zaopiniowała pozytywnie przedmiotowy projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

                          

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 
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Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu 7 grudnia 

zapoznała się z projektem uchwały budżetowej Województwa i w wyniku głosowania: 3 głosy za, 1 głos 

wstrzymujący i 2 przeciwne, został pozytywnie zaopiniowany projekt uchwały. Jednocześnie, jako 

komisja, zwróciliśmy się z prośbą, aby projekt „Lubuska odnowa wsi” w 2019 roku był realizowany  

na takich samych zasadach, jak w roku 2018. Ten wniosek został przyjęty: 4 głosami za, 1 przeciw,  

1 się wstrzymał. Dziękuję bardzo. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Marka 

Cieślaka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Państwo, Komisja Budżetu i Finansów Sejmiku na posiedzeniu w dniu 7 grudnia zapoznała się  

z projektem uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2019 rok, przy:  

4 głosach za i 2 wstrzymujących, braku głosów przeciw, zaopiniowała pozytywnie przedmiotowy projekt 

uchwały. Jednocześnie, Pani Przewodnicząca, chciałem się odnieść do wątku, który podniósł Pan 

Wacław Maciuszonek, jakoby przewodniczący zablokował dyskusję w sprawie transportu. Dyskusja 

trwała dość długo, aż w końcu stała się bezprzedmiotowa, argumenty były powtarzane. Bardzo 

obszernie w tej sprawie wypowiedział się Dyrektor Zdobylak i sądzę, że dyskusja toczyła się jak gdyby 

na kanwie wniosku Pana Radnego Łatwińskiego, który po posiedzeniu komisji przyznał, że po prostu 

nie był to temat na komisję budżetową, co ja wielokrotnie prowadząc komisję podkreślałem. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę teraz o przedstawienie stanowiska Zarządu Województwa Lubuskiego do opinii i wniosków 

poszczególnych komisji. O przedstawienie stanowiska proszę Panią Elżbietę Annę Polak – Marszałka 

Województwa Lubuskiego. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowna Pani Przewodnicząca, 

Dostojni Goście, Szanowni Radni. Proszę Państwa, chciałabym również odnieść się do wystąpień 

klubowych, do debaty podczas komisji. Chciałam Państwa uspokoić, że nie jesteśmy najbiedniejszym 

województwem. Stan województwa jest dobry. Mamy przygotowane porównanie do tego jak było i jak 

jest. To nie tylko te wskaźniki budżetowe, które przedstawiłam przy okazji prezentacji budżetu, takie jak 

wpływy z PIT-ów, CIT-ów, ale również inne wszystkie wskaźniki są dla nas znakomite wręcz, można 

powiedzieć, oby tak dalej. Każdy projekt budżetu staramy się przygotować właśnie na podstawie 

rzetelnej diagnozy. W tej naszej rzetelnej diagnozie bierzemy pod uwagę wskaźniki ekonomiczne, 

nasze potencjały, nad którymi pracujemy, żeby one były, ale też określamy nasze deficyty,  

bo proponując kolejny budżet staramy się bazować na tych potencjałach, żeby zyskać jeszcze lepsze 

warunki do życia w naszym regionie – o to chodzi. Mówiąc o celowości budżetu, chcę Państwa 

uspokoić, że kolejne budżety, tak samo ten na 2019 rok, wynika ze Strategii Rozwoju Województwa,  

z Kontraktu Terytorialnego, ze stanu wdrażania Regionalnego Programu Operacyjnego. Tak naprawdę 

niewiele jest możliwości do manewrów czy też wprowadzania nowych zadań. Wymaga to bardzo często 

zmiany dokumentów strategicznych. I tak na przykład: w zakresie dróg mamy wojewódzki program 

budowy i modernizacji dróg. I to, że jest 1 kilometr na pewnym odcinku, gdzie jest zagrożenie życia –  

Pani Radna wskazała – to jest obowiązek wykonać w pierwszej kolejności modernizację i naprawę tej 

drogi. Natomiast większe zadania, takie jak budowa obwodnic, są realizowane ze wsparciem 

Regionalnego Programu Operacyjnego. I tak jak wdrażamy po kolei wszystkie te inwestycje, 

przygotowując najpierw projekt, oczywiście wykupując grunty, przychodzi czas na ich pełną realizację  

i stąd też w 2019 roku mamy o wiele więcej wydatków majątkowych, co obciąża budżet większych 

deficytem, ale też uspokajałam Państwa, że ten kredyt jest wyłącznie inwestycyjny. I tak PKB wzrosło, 

prawie podwoiliśmy PKB z 28 miliardów do 41.300. Średnia płaca w regionie wynosi też dwa razy 

więcej niż w tej dekadzie 10 lat temu. Mamy najniższe bezrobocie, a praktycznie brakuje rąk do pracy, 

gdzie Państwo też doświadczacie. I wzrosła w regionie liczba firm do 112 tysięcy. Pojawiły się patenty 

czyli wzmacniamy nasz potencjał intelektualny. I wiele właśnie środków, również własnych  

z budżetu, kierujemy na takie działania jak wsparcie naszych uczelni wyższych, nowych kierunków.  

To nie tylko kierunek lekarski, dietetyka, rehabilitacja wcześniej, stypendia naukowe, stypendia 

motywujące, żeby wzrastał potencjał intelektualny, żeby region stawał się innowacyjny. Od 10 lat mamy 

przewagę eksportu nad importem. Nie będę wszystkich wskaźników wymieniać, ale 500 km 

zmodernizowanych dróg, budowa światłowodów 1500 km, 164 km zmodernizowanych linii kolejowych, 

wsparcie również budowy parków naukowo-technologicznych wyraźnie pokazuje, że wzmocniliśmy 

niektóre obszary w naszym regionie bardzo, mikro, małe, średnie firmy. Wybudowaliśmy 5 parków 
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naukowo-technologicznych. W regionie są też w dalszym ciągu niestety deficyty, które wymagają 

wsparcia i do tego się przyznajemy, o tym mówimy. Dlatego lokujemy teraz tam większe środki 

finansowe. To co też często w debacie, w rozmowie na Kongresie Gospodarczym, gdzie rozmawialiśmy 

z przedsiębiorcami, bardzo często Państwo podkreślacie – my o tym wiemy – we wskaźnikach naszych 

to wyraźnie widać: wciąż za małe wynagrodzenia, czyli niskie płace w regionie. Brakuje programów 

specjalnych dla młodzieży, uciekająca, migrująca młodzież z regionu, czyli takie działania chcemy 

finansować, które zatrzymują młodzież w naszym regionie. Tak, to są nasze potencjały, o których 

mówiłam. Jeszcze kolejne deficyty, których też jesteśmy świadomi. Starzejące się społeczeństwo, 

wykluczenie społeczne, niska innowacyjność. Dlatego w budżecie znajdziecie Państwo odpowiedzi  

i to jest właśnie celowość wydatkowania, bo skoro mamy takie potencjały, w oparciu o które możemy 

budować, ale są też deficyty, które chcemy zlikwidować w naszym regionie, a przynajmniej zmniejszyć. 

Dlatego finansujemy budowę Parku Technologii Kosmicznych, tworzymy oddział Polskiej Akademii 

Nauk, dlatego finansujemy kierunki, nowe kierunki na uczelniach tak, żeby sprostać oczekiwaniom 

młodych ludzi, żeby nie wyjeżdżali. Dlatego też finansujemy stypendia w naszym budżecie, żeby nie 

było tych deficytów. Nie finansujemy dużych firm – do Pana Radnego Maciuszonka powiem –  

bo przepisy zabraniają. W naszym regionie finansujemy mikro, małe, średnie firmy w ramach 

Regionalnego Programu Operacyjnego. Budżet na 2019 rok został tak skrojony, żeby był spójny  

z Regionalnym Programem Operacyjnym i z naszymi dokumentami strategicznymi. To jest odpowiedź 

na celowość naszego budżetu – dlatego tak dużo środków przeznaczamy w 2019 roku na politykę 

społeczną, przeciwdziałanie wykluczeniu społecznemu. Chcemy utworzyć ośrodki geriatryczne, 

przeznaczamy pieniądze na poprawę dostępności do leczenia, na tworzenie nowych miejsc w żłobkach, 

w przedszkolach, bo są nie tylko ważne środki europejskie, ale też są potrzebne pieniądze na wkłady 

własne i one się też w tym budżecie znalazły. Jeżeli chodzi o transport: celowość wydatkowania 

środków na przewozy kolejowe – 45 mln to jest olbrzymie obciążenie naszego budżetu. Staramy się 

więcej środków przeznaczać na modernizację linii kolejowych i zakup taboru, właśnie w myśl zasady 

bardziej przyjazne środowisko, bardziej przyjazny region, region bardziej eko, więc nie transport 

osobowy, ale właśnie transport publiczny, kolejowy, gdzie zakupujemy kolejne pociągi. 

Wygospodarowaliśmy na ten cel 43 mln. Niestety, budżet państwa nie finansuje swojego zadania  

w całym zakresie – mam tu na myśli modernizację linii kolejowych – a szkoda, bo to nie jest zadanie 

samorządu. Samorząd finansuje w 60 % chyba w tej chwili kolejne inwestycje rządowe w zakresie 

modernizacji dróg – 42 km – będziemy z naszego priorytetu „Transport i Łączność” dofinansowywać 

PKP PLK. Tak jak zresztą było wcześniej 164 km, 85% aż przeznaczaliśmy z naszego budżetu  

na zadanie rządowe. I tak jest w wielu przypadkach. Rozwój portu lotniczego, to również nie zależy tylko 
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od samorządu, ponieważ cała infrastruktura portu lotniczego jest własnością rządu polskiego. Samorząd 

przejął infrastrukturę lotniskową, płytę lotniskową, wykonał inwestycje w zakresie 16 mln po to, żeby 

uzyskać certyfikat portu cywilnego i wojskowego – posiadamy taki certyfikat, ale to jest również wspólne 

nasze zadanie i powinniśmy razem w nim partycypować, również finansowo, nie tylko sam samorząd. 

Produkty regionalne: proszę Państwa, wybraliśmy nasze inteligentne specjalizacje, wybudowaliśmy  

za duże pieniądze – to jest wysiłek Państwowej Wyższej Szkoły Zawodowej, 45 mln Instytut 

Agrotechniczny w Kalsku. Powstało Lubuskie Centrum Winiarstwa. To jest nasza marka, jesteśmy 

rozpoznawalni w Polsce. To nie jest jakiś blichtr, legenda. To jest prawdziwa, nasza, lubuska historia. 

Nasze produkty regionalne wpisują się w jedną z inteligentnych specjalizacji „Zdrowie i jakość życia”, 

dlatego w partnerstwie z samorządem rolniczym chcemy zmodernizować siedzibę samorządu 

rolniczego po to, żeby stworzyć Centrum Produktu Regionalnego. Uważam, że są to bardzo dobrze 

wydane pieniądze zwłaszcza, że w partnerstwie, że doceniamy inicjatywy oddolne i pomożemy rolnikom 

sprzedać dobrej jakości żywność, a przecież region lubuski jest zagłębiem zdrowej żywności. Jeszcze 

nie tak dawno, kilka lat temu, mieliśmy tylko 5 produktów regionalnych w naszym regionie. Dzisiaj mamy 

ich ponad 80, czyli to są efekty również wydatkowania środków finansowych na promocję w tym 

zakresie. Jeżeli chodzi o turystykę, to tylko wyjaśnię, że faktycznie w tym dziale „turystyka” środki  

są niewielkie, ale są duże środki w Departamencie Strategii Marki, gdzie realizujemy wspólną turystykę, 

nie tylko gospodarczą. Misje gospodarcze, które przynoszą olbrzymie efekty. Nasze strefy są pełne firm 

właśnie z kapitałem chińskim, z kapitałem, który do nas przyjeżdża dzięki temu, że prezentujemy 

potencjał i możliwości naszego regionu. Praktycznie zbroimy kolejne strefy, mamy 3 tys.  

ha przygotowanych dla inwestorów i mamy co pokazywać i zapraszać do nas i chętnie do nas 

przyjeżdżają. Przykładem jest Kongres Gospodarczy, gdzie gościliśmy prezesów Izby Handlowo-

Przemysłowej z Paryża, Barcelony, z Gruzji i nawet z Australii. Czyli ta współpraca jest autentyczna. 

Wnioski o debatę – dlatego w ramach promocji gospodarczej zorganizowaliśmy Kongres Gospodarczy, 

dlatego z inicjatywy samorządu mamy już III edycję Lubuskiej Akademii Rozwoju. To są właśnie 

platformy do dyskusji, do konsultacji o przyszłości naszego regionu, gdzie nie tylko prezentujemy 

dokumenty strategiczne, jesteśmy przewidywalni, pokazujemy wszystkim – każdy, kto chce, może 

przyjść rozmawiać podczas debat Lubuskiej Akademii Rozwoju, ale również każdy może wyznaczyć 

kierunek takiej debaty, ponieważ na każdym spotkaniu rozdajemy ankiety, gdzie słuchacze wpisują jakie 

tematy ich interesują i na jakie tematy chcieliby rozmawiać. Jestem, proszę Państwa, przekonana,  

że ten budżet uda nam się w trakcie roku jeszcze powiększyć o dodatkowe wpływy, o które zadbamy,  

o które się staramy. Mam na myśli nie tylko nasz Regionalny Program Operacyjny, ale również środki 

rządowe, środki krajowe. Zabiegamy również o dotacje z rożnych ministerstw. Niestety z żałosnym 
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skutkiem. Jeżeli chodzi o inwestycje kulturalne, można powiedzieć, rząd nie widzi potrzeby i celowości 

realizacji w naszym regionie takich inwestycji, dlatego staramy się je sfinansować z naszego własnego 

budżetu i z Regionalnego Programu. Mam tu na myśli projekty, które wypadły z programu rządowego, 

które przygotowaliśmy do rządowego programu. Mam na myśli modernizację filharmonii, również 

rewitalizację dwóch teatrów i projekty w ochronie zdrowia, gdzie też radioterapia przecież jest na mapie 

potrzeb, a nie dostała dofinansowania na przygotowanie infrastruktury. Sfinansowaliśmy  

to z Regionalnego Programu, a zakup akceleratorów z Programu Operacyjnego „Infrastruktura  

i Środowisko”. Także dziękuję bardzo Państwu również za ciepłe słowa i dostrzeżenie również 

zasadności i celowości zaplanowania niektórych wydatków, tam, gdzie widzicie kontynuację właśnie 

związaną z realizacją dokumentów strategicznych. Bardzo dziękuję Państwu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, otwieram dyskusję nad projektem uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2019 rok. Kto z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Proszę nacisnąć zielony przycisk. Mamy 

zgłoszenia. Bardzo proszę, Pan Kazimierz Łatwiński. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Chciałbym się odnieść do pewnej oceny 

wyrażonej przez Pana Radnego Maciuszonka, którego bardzo szanuję i z którym – jak zauważam – 

mamy trochę inne zdanie na temat komunikacji i transportu zbiorowego, pasażerskiego. To nie jest 

niczym zdrożnym, mamy prawo się różnić, ale może będziemy się nawzajem przekonywać. Otóż 

rzeczywiście, to jest duża pozycja w budżecie - 45 mln zł. Dlatego uważam, że również teraz i w tym 

miejscu parę słów na ten temat trzeba powiedzieć. Mówimy o przewozach pasażerskich i wkładzie 

województwa w dofinansowanie do przewozów pasażerskich. To jest taka sama kwota jak rok temu, 

więc wpisanie do budżetu, w którym wydatki wzrastają o 12,6% kwoty takiej samej, jest to zmniejszenie 

tak naprawdę udziału województwa we wsparciu dla przewozów pasażerskich w naszym województwie 

z tego względu, że różne koszty, szczególnie koszty energii, w tej chwili rosną. Koszty płac 

pracowników przewoźnika rosną, a my tego nie zauważamy, nie zauważamy problemu  

i utrzymujemy dotację na tym samym poziomie, czyli tak naprawdę ją zmniejszamy. I teraz po co  

w ogóle ta kolej jest? Przecież pociągi jakoś tam jeżdżą. Otóż zarówno Polska, jak i Europa, do której 

się tak często odwołujemy, pracuje ciężko nad zmianą modelu transportowego. O tym trochę 

wspomniała Pani Marszałek. Ten model transportowy, krótko mówiąc, polega na wzmacnianiu 

zbiorowej, publicznej komunikacji pasażerskiej tak, aby podróże obywateli odbywały się w większym 

stopniu pociągami i autobusami, a w mniejszym stopniu samochodami. A dlaczego do tego się w ogóle 
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dąży? Dąży się dlatego, że nie radzimy sobie z budową nowych rond, z remontami czy budową nowych 

ulic w miastach, z parkingami wielopoziomowymi. Ostatnio nawet próbuje się te parkingi budować  

w obszarach chronionych – taka jest presja. I żeby jakoś temu zaradzić to z jednej strony te drogi nowe, 

parkingi, ronda trzeba budować, ale z drugiej strony podejmować inne działania, takie, jakie się 

podejmuje w Polsce i w Europie. One polegają na wzmacnianiu chęci podróżowania pociągami  

i ta oferta, która jest przedstawiona na 2019 rok, proponuje pewną poprawę oferty, ale minimalną.  

To jest poprawa – wiemy o tym – o 3 razy mniejsza niż ta, która skromna była zakładana na 2019 rok. 

To powoduje często, że czasem tak naprawdę udajemy, że utrzymujemy profesjonalną komunikację 

pasażerską. Dlatego, żeby ona dobrze mogła funkcjonować, potrzeba np. minimum 6 par pociągów 

pasażerskich na dobę. Potrzeba również w końcu skomunikować takie miasta jak Krosno Odrzańskie 

czy Gubin, dosyć spore miasta, które są wykluczone z komunikacji pasażerskiej. I jest parę problemów, 

trzeba zabezpieczyć środki na wznowienie komunikacji pomiędzy Głogowem, Wschową i Lesznem.  

Takich przykładów jest więcej. Jeżeli ta kwota w trakcie roku nie będzie zwiększona, to skutek będzie 

taki, że Przewozy Regionalne wycofają się w trakcie roku z niektórych połączeń. Umowa będzie musiała 

być renegocjowana, a tego chcielibyśmy uniknąć. Ponieważ słyszę ze strony dyrektora departamentu, 

że pod pewnymi warunkami być może ta kwota powinna ulec zwiększeniu, to właśnie o tym mówimy, 

żeby to się stało i w uzgodnieniu z Przewozami Regionalnymi zabezpieczyć rozwój oferty Przewozów 

Regionalnych. Rozwój oferty skutkuje najczęściej tym, że tych pasażerów jeździ odpowiednia ilość,  

bo po prostu godziny przyjazdów, odjazdów pociągów zaczynają ludziom pasować i zostawiają 

samochody osobowe w domu. Również z takiego punktu widzenia społecznego nie może być tak,  

że mieszkańcy mniejszych miast czy wsi chodzą dzień wcześniej po sąsiadach i znajomych, i proszą 

się, żeby ktoś ich samochodem osobowym zawiózł do lekarza czy tam, gdzie muszą coś załatwić. Więc 

to jest walka z niską emisją, to wszystko już było powiedziane. Natomiast jeszcze chciałbym powiedzieć 

o konieczności wykorzystania tego, że rząd przeznaczył ok. 80 mln, bo tyle kosztowałby most  

w Pomorsku na budowę tego mostu. Mamy już, zostały już właściwie tylko 3 miesiące, bo wnioski  

na budowę tego mostu można było składać już od 15 sierpnia – na złożenie wniosku, na wykonanie 

dokumentacji projektowej dla tego zadania. Bardzo proszę, czas upływa, pieniądze leżą na stole,  

a województwo z jakichś powodów tutaj nie może się z rządem porozumieć, ma jakieś wątpliwości. 

Informuję Państwa, że inne samorządy nie będą miały tych wątpliwości i wnioski złożą. Dlatego proszę 

o kontakt z ministerstwem i o rzeczywiste działania tym bardziej, że podnosi się tu, że rzekomo jest 

jakieś ryzyko tego finansowania, że rząd powiedział, że da pieniądze, a potem nagle nie da. Połowę 

tego ryzyka już wzięły na siebie samorządy Czerwieńska, Zielonej Góry i Sulechowa, więc tutaj proszę 

o szybkie rozwiązanie tego problemu społecznego. Jeśli się to nie stanie, to będzie wielkie 



44 

 

rozczarowanie tam społeczności, która oczekuje na ten most. I chciałem jeszcze powiedzieć o potrzebie 

porozumienia się również samorządowców Samorządu Województwa z samorządowcami Gorzowa, 

Zielonej Góry i powiatu miast otaczających w aglomeracjach tych miast, żeby opracować studia 

komunikacyjne dla tych miast. Mieliśmy dobrą okazję, żeby te rozwiązania komunikacyjne opracować 

już w zeszłym roku, przy okazji zmiany Planu Zagospodarowania Przestrzennego Województwa. Tam, 

gdzie można było to zrobić, to po prostu narysowano obszary, zakreskowano, napisano, że to jest 

„obszar intensywnej infrastruktury komunikacyjnej” i tyle. I dalej nie wiemy jak dojść, dojechać do Portu 

Lotniczego w Nowym Kramsku, jak dojechać do portów, do przyszłych terminali nad Odrą czy nad 

Wartą, jak dojechać do tegoż mostu w Pomorsku, jak dojechać do węzła w Niedoradzu, który powinien 

być rozbudowany. I jest tutaj potrzebna również inicjatywa województwa. Inne województwa mają takie 

studia korytarzowe, sieciowe dla swoich aglomeracji i uważam, że województwo w porozumieniu  

z samorządami właśnie, szczególnie Gorzowa i Zielonej Góry i samorządów sąsiednich do takich 

studiów dla tych głównych ośrodków powinny przystąpić. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Przypominam radnym o dyscyplinie czasowej. Pan Sebastian Ciemnoczołowski, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Nie wiem czy w tym 

punkcie mogę, bo ostatnio się zgłaszałem, później byłem winnym, nie będę prosił o głos na końcu, ale 

mam taką jedną prośbę o wytłumaczenie, bo może nie do końca jeden zapis rozumiem, bo mówiliśmy, 

zresztą o bardzo cennej inicjatywie Pani Marszałek, to jest projekt „ODRA VELO”, „ODER VELO” – 

budowa systemu informacji turystycznej dla rozwoju infrastruktury rowerowej na pograniczu polsko-

niemieckim. Moje pytanie jest takie: ja rozumiem, że to jest słowo, taki symbol, że pogranicze polsko-

niemieckie to jest także całe województwo lubuskie, że ten projekt i ta koncepcja rzeczywiście obejmie 

cały region. Ja to tak rozumiem, ale myślę, że kilka słów wyjaśnienia w tej sprawie by się przydało. 

Natomiast jeżeli jesteśmy w dyskusji, bo tak ten punkt brzmi, to warto może jeszcze powiedzieć  

to, do czego pewnie mógłbym się odnieść, gdybym zabrał głos w punkcie, w którym się zgłosiłem.  

A propos bardzo bliskiego dla mnie miejsca, którym jest Zabór i winnica, o której często Pani 

Przewodnicząca mówi, bliskie zresztą memu sercu. Ja wiem, że Pani tamtędy przejeżdża w kierunku 

Sejmiku jak prom pływa. Mam nadzieję, że jak będzie most, to już uniezależnimy się od niedogodności. 

I może dlatego dostrzega Pani tak silnie to miejsce, bo w każdej interpelacji, w każdej wypowiedzi 

odnosi się Pani krytycznie – nie wiem dlaczego krytycznie – do tego miejsca. A ja mówię o tym dlatego, 

że produkt regionalny to nie jest tylko wino, że produkt regionalny to nie jest tylko wydatek promocyjny, 
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o którym PiS często mówi. Produkt regionalny, w województwie, które powstało całkiem niedawno,  

bo w 1999 roku, jest czymś, co jest jednym z elementów budowy tożsamości tego regionu. My nie 

mieliśmy takich korzeni jak Wielkopolska, jak Dolny Śląsk. My byliśmy kiedyś troszeczkę w innym 

miejscu geograficznym. Mieliśmy tutaj dużą przerwę jeżeli chodzi o polskość i my musimy to budować 

od początku. Ja nie rozumiem takiego nastawienia anty, chyba rolniczego bym nawet powiedział, Prawa 

i Sprawiedliwości, do czegoś co naprawdę tą tożsamość może na nowo nam pomóc zbudować. 

Kompletnie nie rozumiem awersji do Zaboru czy do Centrum Winiarstwa, które też przecież jest 

nawiązaniem do tego, co kiedyś było na tych terenach i może dalej być naszą wizytówką. Słyszeliśmy 

też często o tych niebotycznych wydatkach na promocję województwa. To proszę mi powiedzieć  

w którym miejscu są te wydatki  w tym budżecie? Bo jeżeli ja patrzę na Departament Strategii Marki,  

to tam chyba budżet spadł o ponad połowę. To gdzie są te niebotyczne wydatki? A poza tym proszę 

zobaczyć na ten budżet. Jak on się ma w ogóle do wydatków na twarde inwestycje w ten region?  

Ja rozumiem, że dla potrzeby tej dyskusji czy skrytykowania budżetu dla zasady samej krytyki, można 

sobie takie – przepraszam – absurdalne rzeczy wymyślać. Administracja: że tak dużo wydajemy  

na naszych dyrektorów, urzędników, którzy za nami siedzą. To proszę im spojrzeć w twarz i powiedzieć, 

że to jest błąd, że te wydatki, które od wielu lat systematycznie rosną, są złą inwestycją. Ja uważam,  

że inwestycja w ludzi, w kapitał ludzki jest w tym regionie szczególnie ważna. Szczególnie jak mamy 

mówić o innowacyjności tego regionu. A przecież to Pani często mówiła, że nasi urzędnicy za mało 

zarabiają. To jak to się ma do tego argumentu, że 90 mln wydajemy na administrację, to są jakieś 

horrendalne wydatki? To proszę się zastanowić jakich argumentów używać. Obsługa długu jest moim 

zdaniem, jak ja patrzyłem na ostatnie lata, na bardzo zbliżonym poziomie. Każdy samorząd – mały, 

duży, gmina, powiat – obsługuje swój dług. Żeby się rozwijać, to trzeba też mieć źródła finansowania 

tego rozwoju. A często jest tak albo bardzo często, że do inwestycji finansowanych ze środków unijnych 

musimy się dołożyć. I wreszcie drogi: chyba o 10 mln wzrósł budżet na drogi, jeżeli dobrze czytam. 

Więc gdzie jest problem? Ja wiem, że zawsze będzie mało pieniędzy na drogi, ale słynna droga,  

na której mi też osobiście zależało, w kierunku do Sławy, Wschowy. Jechałem w niedzielę na chrzest 

dziecka mojego brata i tam jest ruch wahadłowy, tam się buduje, tam jest gruntowy remont drogi. 

Wszystkiego nie zrobimy, ale jesteśmy liderem w Polsce, jeżeli o to chodzi. Dziękuję bardzo. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Proszę Pan 

Radny Bogusław Motowidełko. 
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Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Dziękuję bardzo. Chciałem się odnieść 

do slajdów, w których to Pani Marszałek podkreślała potencjały i deficyty naszego województwa  

i omówiła takie wskaźniki jak PKB – wzrost, średnia płaca – wzrost, bezrobocie – spadek, liczba firm – 

wzrost. Pani Marszałek tak, to są potencjały Lubuskiego, ale to są też i potencjały wszystkich 

województw w naszym kraju, bo przez ostatnich kilka lat to właśnie, można powiedzieć, niektóre rodzaje 

działania przedsiębiorców, działania partnerów społecznych i tych ogólnych programów gospodarczo-

społecznych, wpłynęły na rozwój kraju. I jak oglądamy te wskaźniki porównawczo, to przecież nie ma 

takiego województwa, w którym by to bezrobocie nie spadło do tego minimum, o którym 5-7, a nawet  

w niektórych powiatach lubuskiego to jeszcze jest niżej. Ja oczywiście nie chciałbym dyskutować na 

temat poprzedniego okresu czasu, nie byłem radnym, ale czytałem budżet poprzedni i projekt budżetu 

na 2019. W żadnym z nich nie znalazłem odniesienia do takich działań jak wpływ na PKB, żeby wzrósł, 

nie widziałam działań na wpływ na średnią płacę. Owszem, poza niektórymi projektami, które i tak 

związane są z minimalnym wynagrodzeniem, niektórymi projektami, które dzisiaj można było usłyszeć, 

może one w jakiś, może nieistotny sposób, ale mogłyby mieć wpływ na płace czy bezrobocie. A już nie 

mówię o liczbie firm, oprócz tych, gdzie są projekty, o których Pani dzisiaj wspomniała, dla mikro  

i małych przedsiębiorstw, zakładając, że to one skorzystają z tych dofinansowań i będą tworzyć mikro  

i małe przedsiębiorstwa, ale skala do ilości zatrudnionych w naszym lubuskim może być 

niewystraczająca, żeby wpłynęło na liczbę firm i w jakiś sposób na bezrobocie. Nie odnoszę się  

tu w sposób negatywny, bo jako partner też społeczny, bo z Panią Marszałek razem na WRDS-ie 

staramy się dyskutować na temat wpływu na niektóre przynajmniej branże, które mogłyby zwiększyć 

liczbę zatrudnionych. Ja raczej w swoich wypowiedziach rzadko kiedy stosuję bezrobocie, ale 

odniosłem się do tego wskaźnika, który Pani podkreśliła w potencjale. Raczej jeżeli się wypowiadam,  

to zawsze mówię o zatrudnieniu i wzroście zatrudnienia, także patrząc się na to zjawisko społeczne  

od strony tej pozytywnej – rozwoju. Ale zadam też pytanie, bo Pani powiedziała o deficytach  

i podkreśliła Pani niskie płace, migracja młodych i często w Państwa wypowiedziach – Pani, a przed 

chwilą Pana Radnego Sebastiana Ciemnoczołowskiego –  podkreślacie Państwo ten kapitał ludzki.  

Ja mam pytanie: czy prawdą jest, że w ostatnim czasie w szpitalu w Obrzycach nie wypłaca się na czas 

wynagrodzenia? I kolejne pytanie: czy prawdą jest, że pielęgniarkom i salowym wypowiedziano warunki 

płacy i obniżono im wynagrodzenia? W tej chwili jest to skala jeszcze niejasna, gdyż może będzie 

sprawa w sądzie pracy i czy prawdą jest… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Panie Radny, 

poproszę do rzeczy. Mówimy o budżecie Województwa Lubuskiego na 2019. 
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Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: A ja właśnie ostatnim pytaniem odnoszę 

się do tego: czy prawdą jest, że przez trzy kolejne lata naliczony fundusz socjalny nie jest pracownikom 

wypłacany? Dziękuję. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Proszę  

o zabranie głosu Panią Aleksandrę Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo, słuchając wypowiedzi 

przedstawicieli klubów odnośnie budżetu na 2019 rok chcę powiedzieć, że szczególnie zapadła  

mi w pamięć – taką świeżą – wypowiedź Pani Radnej Gośniowskiej-Koli, która mówiąc o budżecie – tak 

przynajmniej to odebrałam – wskazała na to, że my mamy chęć bycia wielkim województwem. Ja myślę, 

że to bardzo dobrze, że mamy chęć bycia wielkim województwem z uwagi na to, że tylko chęci czy 

bycia w określonym miejscu, czy dokonywania określonych czynów, pozwalają osiągnąć zamierzone 

cele. Jeszcze kilkanaście lat temu nie myśleliśmy, że będziemy mieli – dzisiaj już tak bardzo oczywiste, 

a wcześniej pomysły prawie odległe i nierealne – przysposobione i oddane mieszkańcom województwa 

lubuskiego. Uważam, że my wszyscy Lubuszanie – szczególnie radni – jesteśmy ambasadorami tego 

województwa i mówienie o tym, że nasz region jest regionem, który ma ambicje, to bardzo właściwy 

kierunek i bardzo dobrze, że podejmowane są takie inwestycje, które pokazują nam ten kierunek bycia 

w gronie najlepszych czy największych. Ale żeby nie było to całkiem polemiczne zdanie w stosunku  

do wypowiedzi Pani Radnej, to chcę powiedzieć, że w temacie produktu regionalnego, dla którego – jak 

wszyscy tu jesteśmy – mamy pozytywne zdanie, bo to nasza marka promująca pozytywny wizerunek 

regionu, to co do budowy samej inwestycji, jako takiej, mam podobne zdanie. Dziękuję bardzo. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni 

Państwo, ja poproszę, żeby zgłosiły się wszystkie osoby, które zamierzają zabrać głos w dyskusji. 

Przypominam również, że radny w ciągu 5 minut zabiera głos. Dzięki temu policzymy sobie ile osób  

do przerwy, która jest o godzinie 14:30 zaplanowana, ilu radnych zabierze głos. To ułatwi nam 

prowadzenie. Poproszę następną osobę – Pan Wacław Maciuszonek. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Szanowni Państwo, ja chciałbym tylko 

pewne rzeczy sprostować. Nie powiedziałem w ogóle, że jestem przeciwko zakupowi szynobusów. 

Jestem tylko przeciwko temu, że połowa szynobusów stoi. Jaka jest celowość zakupów w takim 

wypadku? Jeśli chodzi o transport: ja nie powiem – tak jak tutaj Pan Kazimierz Łatwiński powiedział,  



48 

 

że ja jestem przeciwko. Jeżeli będą takie potrzeby, jeżeli będą uzasadnione potrzeby, jeżeli te pociągi 

nie będą woziły powietrza, to być może, że jest taka potrzeba, ale ja nie jestem przekonany – mam takie 

po prostu wrażenie, trochę w ubiegłej sesji się tym interesowałem, w pewnym momencie tylko jak 

zobaczyłem, że są podpisane umowy na ileś lat do przodu i w zasadzie niewiele możemy zrobić,  

to sobie dałem spokój, ale my ładujemy pieniądze w bałagan. To, że często to są rządowe historie, ale 

ładujemy cały czas pieniądze i skutku być może, że nie będzie. Jeśli chodzi o drogi: nie zgadzam się  

z Panią Marszałek, że gdzie indziej jest gorzej. Często, jak się przejedzie na wschód, to jestem 

zaskoczony jak tam się jeździ. Jeśli chodzi o Centrum Winiarstwa: moje jest zdanie, że ta inwestycja 

jest dobra, tzn. ciekawy to jest temat, tylko nie w tym miejscu i on po prostu stoi martwo. Być może,  

że tutaj, może jeżeli byśmy to połączyli właśnie z promocją produktów regionalnych, to się dosyć łączy. 

Temat produktów regionalnych jest bardzo trudny i liczba tych produktów rejestrowanych o niczym nie 

świadczy. Jaki to jest produkt regionalny „kiełbasa żarska”, ale  z duńskiej świni? To nie ma sensu.  

To trzeba od początku. Wydatki na pracowników: ja dzisiaj mogę – co prawda siedzimy w drugą stronę 

–  mogę spojrzeć pracownikom w oczy i powiedzieć – dzisiaj, kiedy praca nie jest już taką wartością,  

bo wszędzie potrzebni są pracownicy, to wypadałoby ilość pracowników zmniejszyć, a pozostałym 

podnieść kwoty. Oni są godni, żeby im więcej zapłacić. I ostatnia już taka uwaga: ja bym nie chciał, 

żeby nasze procedowanie odbywało się tak, że my jako niezależni siedzimy pośrodku akurat, tak nie 

wiem czy przypadkowo czy tak się zdarzyło. Mam tu na myśli  jeżeli coś PiS, to Platforma…,  

ten przykład z tym mostem chyba jest takim…, ja nie chcę nawet dochodzić kiedy, kto ma rację w tym 

sporze, ale dobrze by było, żebyśmy potraktowali te nasze województwo jako wspólne dobro i nie 

przeciągali co rząd na ten temat myśli. Powinniśmy jak najwięcej skorzystać z tych środków, jeżeli  

są takie możliwości, wydać tak, jak najlepiej potrafimy. I w całej tej mojej dyskusji jest tylko taka troska, 

bo w Statucie jest wyraźnie napisane kto stanowi budżet. To są radni. I chciałbym, żeby tak to było. 

Żebyśmy świadomie podejmowali decyzje, że te wydatki są celowe. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pani Elżbieta Płonka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Teresa Płonka: Dziękuję bardzo, ja króciutko. Powiem 

tylko tak, że chyba źle zrozumiałam albo Pani Marszałek powiedziała, że rząd nie pomagał  

w radioterapii, w finansowaniu. Żeby radni usłyszeli – rząd pomagał w inwestycji radioterapia  

w Gorzowie. Ale druga sprawa dotyczy mojej troski w dziale „opieka społeczna”, w rozdziale „przemoc 

w rodzinie”. Mówię to dlatego, że doświadczam tego jako lekarz, problemów lubuskiej rodziny, to jest 
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przemoc w rodzinie i plan na rok 2018 z naszej strony możliwy oczywiście to było 50 tys., a wykonanie 

tysiąc. Chciałabym prosić, aby w tym planie, który jest 100 tys. na rok 2019 rzeczywiście udało się 

wykonać w 100%, ponieważ jest to sprawa społeczna i problem społeczny ogromnej wagi. I to, że my 

tutaj budujemy mosty i drogi, to z lubuską rodziną nie jest najlepiej. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Proszę  

o zabranie głosu Panią Annę Chinalską. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Bardzo dziękuję. Pani Przewodnicząca, Pani 

Marszałek, ja też postaram się króciutko. Odniosę się do tego co mówił tutaj kolega Łatwiński  

i chciałabym zacząć od tego, że widzimy w tym roku, że przeprawy promowe na rzece Odrze są fikcją  

w związku z bardzo niskim stanem rzeki. I wielokrotnie już Pan Poseł Materna przyjeżdżając do nas,  

do naszego powiatu mówił, że kolejnym mostem finansowanym z budżetu państwa też, będzie most  

w Połęcku, w Powiecie Krośnieńskim. I do czego zmierzam: most ten, właśnie w Połęcku, po moście   

w Milsku, jest kolejnym mostem do wykonania i on jest umieszczony w Strategii Rozwoju Województwa 

Lubuskiego jako drugi. Czyli tutaj po prostu te priorytety nie byłyby dotrzymane. Czyli sprawa mostu  

w Połęcku. Druga sprawa dotyczy wykluczenia komunikacyjnego Powiatu Krośnieńskiego,  

bo rzeczywiście nie ma pociągu, który kursowałby na trasie Zielona Góra - Krosno - Gubin - Guben. 

Były takie projekty, że one  w wersji rozwojowej dojdą do skutku. Na moje interpelacje odpowiadano,  

że po prostu chodzi też o to, że państwo zmniejszyło swoje dotacje kolejowe na ten transport, na ten 

rodzaj transportu. Skoro Unia – wiadomo – preferuje ten transport, wszyscy zgadzamy się z tym,  

że powinniśmy zwiększać liczbę i możliwość dojazdu kolejami na studia, do pracy, to też byłabym  

za zwiększeniem liczby połączeń kolejowych do takich powiatów na uboczu, do biedniejszych powiatów, 

bo tu są wszędzie ZIT-y. Zielona Góra, Gorzów, Nowa Sól, duże ZIT-y, małe ZIT-y. Do nas naprawdę 

mało trafia na prowincję. Likwidowane są autobusy! Proszę dojechać teraz z Krosna do Zielonej Góry 

autobusami między 9-tą a 12-stą. Likwidowane są kolejne autobusy, dostępność jest coraz mniejsza  

i nikt się nie pyta. Dziś składałam interpelację, m.in. Pani Przewodnicząca przeczytała czego dotyczy  

ta interpelacja. W takich gminach jak gmina np. Bobrowice, tam nie ma w ogóle transportu 

autobusowego, w wioskach Barłogi czy Dachów – w soboty, w niedziele w ogóle nie funkcjonuje ten 

transport i polikwidowano wszystkie sklepy. Chcąc dojechać do sklepu w Bobrowicach do „Dino”,  

bo ta marka się bardzo rozwija u nas, ludzie jeżdżą rowerami po prostu, bo nie ma nawet autobusu, 

więc to jest ta nasza też Polska, którą musimy widzieć przy tych wszystkich naszych programach 

rozwojowych. I nie możemy jej zaniedbać, bo tam mieszka wiele ludzi i ta dostępność komunikacyjna 
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też jest bardzo potrzebna i o nią apelujemy. I zarówno do władz wojewódzkich jak i do władz krajowych, 

bo to jest nasza wspólna sprawa. I jeszcze tylko o jedno się zapytam, jeszcze mi została minutka. 

Ponieważ nie słyszałam i nie widziałam tutaj na slajdzie czy dalej będzie kontynuowany projekt rekreacji 

nad lubuską wodą? Mamy pięknych 500 jezior i warto byłoby kontynuować, bo to jest też projekt 

skierowany właśnie m.in. do powiatów takich biedniejszych. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Drugi głos 

w dyskusji, Pan Kazimierz Łatwiński. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Ja chciałem jeszcze w oparciu o wyniki 

konsultacji społecznych w uzupełnieniu powiedzieć, że takim połączeniem, o które dopominają się 

mieszkańcy, jest połączenie Słubic na osi przez Rzepin, Świebodzin, w stronę Zbąszynka. Mam przed 

sobą aktualny rozkład jazdy. Wszystkie pociągi regionalne jadące od strony Zbąszynka kończą swoje 

kursy w Rzepinie. Mamy ważną uczelnię Collegium Polonicum w Słubicach, mamy studentów, którzy 

właśnie są grupą bardzo korzystającą z kolei więc to jest taki przykład, potrzeba taka, żeby 

Województwo Lubuskie porozumiało się z Województwem Wielkopolskim i uruchomiło połączenia 

Poznań - Frankfurt nad Odrą i wtedy Słubice będą mogły być obsługiwane koleją we właściwy sposób,  

a nie tylko drogimi pociągami międzynarodowymi. I jeszcze chciałem się odnieść do tego, o czym  

powiedziała Pani Radna Chinalska. Otóż uważam, ale to jest moje prywatne, osobiste zdanie, że jeżeli 

są tak duże środki na remonty i budowy dróg, którymi zarządza województwo, jak i też duże środki  

od przyszłego roku, większe niż były, na remonty dróg rządowych, uważam, że w kryteriach przydziału 

pieniędzy na te drogi powinien być istotny punkt z dużą wagą czy dany samorząd wspiera komunikację 

zbiorową bądź autobusową właśnie tak, jak do tych Bobrowic, bądź kolejową. Bo teraz często jest tak, 

że jak się o tym samorządowcom powie, gdzieś tam na tym podstawowym szczeblu, to nie bardzo  

są zainteresowani. Natomiast chętnie aplikują o coraz większe kwoty pieniędzy poprzez Województwo 

Lubuskie jako samorząd, bądź przez instytucję rządową, przez Wojewodę. To jest moje prywatne 

zdanie. Wtedy by nagle się okazało, że jest wsparcie samorządowców dla publicznej komunikacji 

zbiorowej, a ono już nawet bez takich bodźców jest w innych aglomeracjach w Polsce, gdzie samorządy 

gminne, miejskie dopłacają do chociażby komunikacji kolejowej. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. O zabranie 

głosu proszę Panią Gośniowską-Kolę. 
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Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowna Pani 

Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni. Ja też odniosę się, bo widzę, że to wzbudza emocje. 

Centrum Winiarstwa, które rzeczywiście od wielu lat o tym mówię, ale jestem przekonana co do uwag, 

które wyraziłam i pozwolę sobie powiedzieć, że po tym, kiedy to Centrum Winiarstwa powstało,  

za bardzo dużą kwotę, Urząd Marszałkowski nie miał pomysłu i były ogłoszone przetargi  

co do wynajęcia tego pomieszczenia. Dlatego, że ono też nie spełniało kryteriów, to nikt się nie zgłosił. 

A dzierżawca, który miał zamiar podejść do tej umowy, określił warunki, którym nie mogliśmy sprostać, 

przekraczały możliwości finansowe. Ponownie potwierdzam fakt, ze to Centrum Winiarstwa jest źle 

wykorzystane, że generuje koszty. Pytam o to ile tam jest osób zatrudnionych. Od mieszkańców wiem, 

że niemalże codziennie są zamknięte okiennice i proszę mi wytłumaczyć na jakiej zasadzie decydujemy 

się jako Województwo Lubuskie do budowy nowego centrum? Czy to jest pod potrzeby wyborów? 2 mln 

zł., kolejne. Głosowaliśmy wszyscy radni poprzedniej kadencji za powstaniem tego centrum i zdajemy 

sobie sprawę, że ono być powinno. Pytania były takie: dlaczego nie może być np. w Świebodzinie? 

Myśleliśmy o różnych lokalizacjach. Teraz dowiedzieliśmy się, jakiś czas temu, że będzie to budowane 

wspólnie ze społeczeństwem rolników, z Lubuską Izbą Rolniczą. Dlaczego generujemy kolejne koszty, 

skoro mamy obiekt przygotowany do tego rodzaju działania? I podtrzymuję te uwagi, które wyraziłam: 

generowanie kosztów, niepotrzebna inwestycja, kolejne osoby do zatrudnienia. Uważam, że Centrum 

Winiarstwa spełnia te wszystkie wymogi. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. O zabranie 

głosu proszę Pana Edwarda Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku.  

Ja chciałbym się tylko odnieść do jednej rzeczy, którą poruszał Radny Wacław, mianowicie do braku 

określenia procedur związanych z pracą nad budżetem. Ja w Sejmiku Województwa Lubuskiego już 

troszeczkę pracuję i wiem, że jest to rozwiązane konkretnie uchwałą, bodajże z 2010 roku. Ta uchwała 

dość precyzyjnie określa tryb pracy nad budżetem. Dotyczy to zarówno radnych, klubów radnych jak  

i poszczególnych komisji. Stąd też, jeśli chcielibyśmy zmienić tryb pracy radnych czy Sejmiku nad 

projektem budżetu, to przecież każdy klub, każdy radny czy grupa radnych może zainicjować zmianę  

uchwały, która reguluje tą kwestię i w tej uchwale precyzyjnie określić na jakich zasadach mamy 

pracować. W tejże uchwale jest wyraźnie zapisane, że do 10 października każdego roku 

poprzedzającego rok budżetowy, każdy radny, każdy klub radnych może zgłosić konkretne projekty  

do budżetu na następny rok. Wprawdzie ten rok był specyficzny, ponieważ mieliśmy wybory do Sejmiku 
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21 października, ale o ile się orientuję to chyba zdecydowana większość radnych, bo chyba 19-stu, 

pozostaje w tym Sejmiku z poprzedniej kadencji. Ja przeanalizowałem ile takich wniosków do budżetu 

zostało zgłoszonych. Wydaje się, że chyba tylko byłem jedną osobą, która konkretnie taki projekt 

złożyła. I on nie wynikał z mojego „widzi mi się”, tylko wynikał z konsultacji, które prowadziłem  

ze starostami oraz z wójtami i burmistrzami w moim okręgu wyborczym. Myślę, że powinniśmy również 

zastanowić się nad tym jak zmienić – nie wiem czy w Regulaminie Pracy Sejmiku czy też w Statucie 

Sejmiku – by nie zachodziły podobne kwestie jak w dzisiejszym posiedzeniu, że nie wiadomo kto  

ma decydować o kolejności wystąpień klubowych. Bo przyjmijmy pewną zasadę: albo występują kluby 

czy rozpoczynają dyskusję kluby o największej ilości radnych albo o najmniejszej ilości radnych albo 

kluby opozycyjne czy koalicyjne. Wszystko jest do uzgodnienia i powinniśmy systemowo ten problem 

rozwiązać, by takiej dyskusji nie było na przyszłość. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Zamykam 

dyskusję nad projektem uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2019 rok. Do uchwały 

budżetowej zgłoszono autopoprawki, poddaję pod głosowanie autopoprawki. Kto z Państwa Radnych 

jest za przyjęciem autopoprawek, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk. 

Za przyjęciem głosowało 17 radnych, przeciw 5, wstrzymało się od głosowania 6 radnych.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania autopoprawki do uchwały budżetowej zostały przyjęte. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Szanowni Państwo, projekt uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 

2019 – druk nr 7/18, wraz z autopoprawkami, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk. 

18 radnych zagłosowało za przyjęciem uchwały, 12 przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu. 

Stwierdzam, że Sejmik podjął uchwałę budżetową Województwa Lubuskiego na 2019 rok wraz  

z autopoprawkami. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 
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Uchwała Nr II/9/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na 2019 rok stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Punkt 8. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2019-2033 – druk nr 6/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, pragnę 

poinformować, iż projekt uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2019-2033 – druk nr 6/18, został zamieszczony na stronie 

internetowej Sejmiku. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

O przedstawienie opinii proszę Panią Annę Chinalską – Przewodniczącą Komisji Zdrowia, Rodziny  

i Spraw Społecznych. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Sejmiku Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu  

6 grudnia 2018 roku zapoznała się z projektem uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej na lata 2019-2033 i w wyniku głosowania przy 3 głosach za, braku głosów wstrzymujących  

i przeciwnych, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję bardzo. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Aleksandrę Mrozek. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: Komisja 

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki po zapoznaniu się z projektem uchwały, pozytywnie zaopiniowała 

projekt uchwały Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2019-2033. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Edwarda Jana Fedko. 

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Jan Fedko: 

Komisja Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Sejmiku Województwa Lubuskiego  

na posiedzeniu w dniu 5 grudnia zapoznała się z projektem uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej i 8 głosami za, przy 1 głosie wstrzymującym, bez głosów sprzeciwu, zaopiniowała 

pozytywnie przedmiotowy projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Grzegorza Michała Potęgę. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Komisja 

Gospodarki i Rozwoju Województwa Sejmiku Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu  

5 grudnia zapoznała się z projektem uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2019-2033 i w wyniku głosowania: 4 głosy za, 3 głosy wstrzymujące  

i 0 przeciw, zaopiniowała pozytywnie przedmiotowy projekt  uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska zapoznała się z projektem uchwały i przyjęła: 3 głosy za, 1 wstrzymał 

się i 2 przeciwnie, pozytywnie projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja Budżetu i Finansów w dniu  

7 grudnia zapoznała się i pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029. 2 głosy były 

wstrzymujące się, 4  za, przeciwnych nie było. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza – Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego  

o przedstawienie opinii o projekcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2019-2033. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytuje uchwałę  

Nr 790/2018 Składu Orzekającego RIO w Zielonej Górze z dnia 10 grudnia 2018 r. w sprawie wydania 

opinii o projekcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2019-2033. 

Uchwała Nr 790/2018 stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? W takim razie projekt uchwały  

w sprawie uchwalenia Wieloletnie Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2019-2033 – 

druk nr 6/18 wraz z autopoprawkami, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk. Kto się wstrzymał od głosu, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć niebieski przycisk. 

18 radnych głosowało za przyjęciem uchwały, 12 było przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 
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Uchwała Nr II/10/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie uchwalenia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2019-2033 stanowi załącznik nr 41 

do protokołu. 

 

Szanowni Państwo, mamy już gości, przed nami planowane spotkanie opłatkowe. Zarządzam zatem 

przerwę w obradach. Witam przybyłych do nas harcerzy z Hufca Zielona Góra, którzy jak co roku 

przynieśli Betlejemskie Światełko Pokoju. Witam również Ekscelencję Księdza Biskupa Tadeusza 

Lityńskiego i witam chór Konkatedry Św. Jadwigi, który wprowadzi nas w świąteczny nastrój  

i w tą uroczystą część sesji trzema polskimi kolędami. Zachęcam wszystkich do wspólnego 

kolędowania. Bardzo proszę. 

 

przerwa 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

wznawiam obrady.  

 

Punkt 9. 

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia zasad, trybu i harmonogramu opracowania aktualizacji 

„Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego” – druk nr 13/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: O zabranie głosu proszę 

Pana Macieja Nowickiego – Dyrektora Departamentu Rozwoju Regionalnego. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego Maciej Nowicki: Dziękuję. Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Państwo. Proszę o uwzględnienie jednej technicznej autopoprawki, dlatego to koniecznie 

muszę przeczytać, zajmie krótko. A mianowicie w projekcie tej uchwały wystąpił błąd redakcyjny  

w numerze uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2005 r. To przywoływaliśmy 

wcześniejsze uchwały o przyjęciu poprzednich wersji Strategii i wpisany został numer XXVI rzymskie  

i 1 arabskie. Prawidłowy zapis numeru uchwały to XXVII rzymskie. Proszę o uwzględnienie tej 

autopoprawki. Jednocześnie biorąc pod uwagę późną porę i fakt, że prezentowałem szerzej ten temat  



57 

 

na szkoleniu dla radnych oraz macie Państwo opisane te zasady w projekcie uchwały, także myślę, że 

ograniczymy się do odpowiedzi na pytania, jeżeli takie są. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: A ja mam pytanie  

do Państwa Radnych: czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki  

i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Grzegorza Michała Potęgę. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Komisja 

Gospodarki i Rozwoju Województwa Sejmiku Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu  

5 grudnia zapoznała się z projektem uchwały w sprawie przyjęcia zasad, trybu i harmonogramu 

opracowania aktualizacji „Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego” i w wyniku głosowania 

zaopiniowała pozytywnie przedmiotowy projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

 

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag 

projekt uchwały w sprawie przyjęcia zasad, trybu i harmonogramu opracowania aktualizacji „Strategii 

Rozwoju Województwa Lubuskiego” – druk nr 13/18 wraz z autopoprawką, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk.  

Szanowni Państwo, za przyjęciem uchwały głosowało 26 radnych, nikt nie głosował przeciw, 1 radny 

wstrzymał się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/11/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie przyjęcia 

zasad, trybu i harmonogramu opracowania aktualizacji „Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 
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Punkt 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnych umów najmu powierzchni 

na działce nr 810/54 przy ul. Floriana Kroenke w Gorzowie Wlkp., stanowiącej własność 

Województwa Lubuskiego – druk nr 14/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Roman Bąk – Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania 

Przestrzennego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. W takim razie proszę o przedstawienie opinii 

Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Przewodniczącego Komisji Pana Grzegorza Michała 

Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Komisja 

Gospodarki i Rozwoju Województwa również zajmowała się tym projektem uchwały na posiedzeniu  

w dniu 5 grudnia i podobnie jak w przypadku poprzednich uchwał, ta uchwała została zaopiniowana 

pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania? Jeżeli nie, to  projekt uchwały  

w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnych umów najmu powierzchni na działce nr 810/54 przy 

ul. Floriana Kroenke w Gorzowie Wlkp., stanowiącej własność Województwa Lubuskiego – druk  

nr 14/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć zielony przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk.  

25 radnych było za przyjęciem uchwały, nikt nie wstrzymał się od głosu, nikt nie głosował przeciw. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/12/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie wyrażenia 

zgody na zawarcie kolejnych umów najmu powierzchni na działce nr 810/54 przy ul. Floriana Kroenke  
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w Gorzowie Wlkp., stanowiącej własność Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 49  

do protokołu. 

 

Punkt.11. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa 

Lubuskiego w roku 2018 dotacji celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty 

budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze 

województwa lubuskiego – druk nr 15/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Mirosław Glaz – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe? Nie 

ma. W takim razie proszę o przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Panią 

Przewodniczącą Aleksandrę Mrozek. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Proszę również  

o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów Pana Przewodniczącego Marka Cieślaka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2018 dotacji 

celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych  

do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 15/18, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
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28 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/13/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. zmieniająca uchwałę 

w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2018 dotacji celowych na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków 

położonych na obszarze województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Punkt 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu Słubickiego  

na dofinansowanie budowy sali sportowej przy Zespole Szkół Licealnych im. Zbigniewa Herberta  

w Słubicach – druk nr 17/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Mirosław Glaz – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe? Nie 

widzę. O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą 

Komisji Panią Aleksandrę Mrozek. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. O przedstawienie 

opinii proszę również Pana Marka Cieślaka – Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? W takim razie projekt uchwały  

w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu Słubickiego na dofinansowanie budowy sali 

sportowej przy Zespole Szkół Licealnych im. Zbigniewa Herberta w Słubicach – druk nr 17/18 poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć zielony przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę nacisnąć czerwony przycisk. Kto się wstrzymał - niebieski przycisk. 

26 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 1 radny przeciw i 1 wstrzymał się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/14/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej dla Powiatu Słubickiego na dofinansowanie budowy sali sportowej przy Zespole 

Szkół Licealnych im. Zbigniewa Herberta w Słubicach stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Punkt.12a. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Gminie Dobiegniew pomocy finansowej – druk nr 28/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Mirosław Glaz – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe? Nie 

ma. W takim razie proszę o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie 

udzielenia Gminie Dobiegniew pomocy finansowej – druk nr 28/18, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. 



62 

 

Szanowni Państwo, 27 radnych za przyjęciem uchwały, przeciw 0, wstrzymał się od głosu 1 radny. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/15/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie udzielenia 

Gminie Dobiegniew pomocy finansowej stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii w sprawie umorzenia należności przypadających 

Województwu Lubuskiemu od Greenhouse Capital Management spółka akcyjna – druk nr 16/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Czy są wystąpienia klubowe?  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Marka 

Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie 

wyrażenia opinii w sprawie umorzenia należności przypadających Województwu Lubuskiemu  

od Greenhouse Capital Management spółka akcyjna – druk nr 16/18 poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 22 radnych, przeciw 3 i wstrzymało się od głosowania 3 radnych. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 
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Uchwała Nr II/16/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie wyrażenia 

opinii w sprawie umorzenia należności przypadających Województwu Lubuskiemu od Greenhouse 

Capital Management spółka akcyjna stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Punkt 13a. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi Specjalistycznemu dla 

Nerwowo i Psychicznie Chorych Samodzielnemu Publicznemu Zakładowi Opieki Zdrowotnej  

w Ciborzu – druk nr 26/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Czy są wystąpienia klubowe?  

Jeżeli nie ma, proszę o przedstawienie opinii Panią Annę Chinalską – Przewodniczącą Komisji Zdrowia, 

Rodziny i Spraw Społecznych. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania? Jeżeli nie, to projekt uchwały  

w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi Specjalistycznemu dla Nerwowo i Psychicznie 

Chorych Samodzielnemu Publicznemu Zakładowi Opieki Zdrowotnej w Ciborzu – druk nr 26/18 poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 29 radnych, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/17/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie nadania 

statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi Specjalistycznemu dla Nerwowo i Psychicznie Chorych 
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Samodzielnemu Publicznemu Zakładowi Opieki Zdrowotnej w Ciborzu stanowi załącznik nr 71  

do protokołu. 

 

Punkt 13b. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji 

przedmiotowej – druk nr 29/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna jest Pani 

Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Jeżeli nie,  

to proszę Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Pana Marka Cieślaka o opinię. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie ustalenia stawki 

jednostkowej dotacji przedmiotowej – druk nr 29/18 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 25 radnych, przeciw 1, wstrzymało się od głosowania 3 radnych. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/18/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. zmieniająca uchwałę 

w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2018 rok – druk nr 18/18, wersja 3. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sali obecna jest Pani 

Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Jeżeli nie,  

to proszę o opinię Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok – druk nr 18/18 wersja 3, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 23 radnych, nikt nie głosował przeciw, wstrzymało się od głosu  

7 radnych. Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/19/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie dokonania 

zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 19/18, wersja 3. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sali obecna jest Skarbnik 

Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Jeżeli nie, to proszę o opinię 

Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania? Jeżeli nie, to  projekt uchwały w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk 

nr 19/18 wersja 3, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 22 radnych, nikt nie głosował przeciw, wstrzymało się od głosu 6 

radnych. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/20/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie dokonania 

zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029 stanowi 

załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Punkt 15a. 

Podjęcie uchwały w sprawie wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2018 r.  

nie wygasają z upływem roku budżetowego – druk nr 25/18, wersja 2. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sali obecna jest Pani 

Skarbnik. Czy są wystąpienia klubowe? Jeżeli nie, to proszę o przedstawienie opinii Przewodniczącego 

Komisji Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja pozytywnie oceniła projekt 

uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania? Jeżeli nie, to poddaję projekt uchwały w sprawie wydatków 

budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2018 r. nie wygasają z upływem roku budżetowego – druk 

nr 25/18 wersja 2, pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

27 radnych głosowało za przyjęciem uchwały, przeciw 0, wstrzymało się od głosu 2 radnych. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/21/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie wydatków 

budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2018 r. nie wygasają z upływem roku budżetowego stanowi 

załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Punkt 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Marszałka Województwa Lubuskiego – 

druk nr 21/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna jest Pani 

Katarzyna Turczyniak – Dyrektor Departamentu Administracyjno-Gospodarczego. Czy są wystąpienia 

klubowe? Jeżeli nie ma, to proszę o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów 

Przewodniczącego, Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja oceniła projekt uchwały 

pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania? Jeżeli nie, to poddaję projekt uchwały 

w sprawie ustalenia wynagrodzenia Marszałka Województwa Lubuskiego – druk nr 21/18 pod 
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głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 20 radnych, wstrzymało się od głosu 10 radnych, nikt nie głosował 

przeciw. Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/22/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie ustalenia 

wynagrodzenia Marszałka Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Punkt 17. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji stałych, Komisji Rewizyjnej 

oraz Komisji Skarg, Wniosków i Petycji – druk nr 22/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: W związku ze zmianami  

w składach komisji uzasadnionym jest podjęcie uchwały. Nastąpiła zmiana w składzie Komisji 

Rewizyjnej, ponieważ Radny Jerzy Wierchowicz, jako Wiceprzewodniczący Sejmiku, nie może być jej 

członkiem. Chęć pracy w tej komisji zadeklarowała Radna Maria Jaworska. Ponadto z prac w Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska zrezygnował Radny Mirosław Marcinkiewicz, który wyraził chęć pracy 

w Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa. Radny Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski 

zrezygnował z członkostwa w Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, a wyraził chęć prac w Komisji Zdrowia, 

Rodziny i Spraw Społecznych. Skład Komisji Skarg, Wniosków i Petycji uzupełniła Radna Aleksandra 

Mrozek. Czy są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, 

pytania? Pan Radny Sebastian Ciemnoczołowski. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Tam jeszcze jedna 

zmiana z tego co pamiętam nastąpiła, bo Pani Radna Hatka zrezygnowała z udziału z prac w Komisji 

Gospodarki. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze. Czy jeszcze ktoś  

z Państwa ma jakieś uwagi, pytania? W takim razie przystępujemy do głosowania projektu uchwały 
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zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji stałych, Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji – druk nr 22/18. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Za głosowało 30 radnych, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/23/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. zmieniająca uchwałę 

w sprawie powołania komisji stałych, Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Skarg, Wniosków i Petycji stanowi 

załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Punkt 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie niektórych czynności związanych z podróżą służbową Radnych 

Województwa Lubuskiego oraz ustalenia stawek za jeden kilometr przebiegu, w przypadku 

korzystania w podróży służbowej przez Radnych Województwa Lubuskiego z samochodu nie 

będącego własnością Województwa Lubuskiego – druk nr 23/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

niniejsza uchwała reguluje kwestie związane ze sposobem rozliczania należności z tytułu zwrotu 

kosztów podróży służbowych Radnych Województwa, a także określa wysokość stawki przejazdu  

za jeden kilometr przebiegu. W związku ze zmianą osobową w składzie prezydium – nowa kadencja – 

podjęcie uchwały jest uzasadnione. Czy są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi, pytania? Jeżeli nie, poddaję projekt uchwały w sprawie niektórych 

czynności związanych z podróżą służbową Radnych Województwa Lubuskiego oraz ustalenia stawek 

za jeden kilometr przebiegu, w przypadku korzystania w podróży służbowej przez Radnych 

Województwa Lubuskiego z samochodu nie będącego własnością Województwa Lubuskiego – druk  

nr 23/18 pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Szanowni Państwo, za przyjęciem uchwały głosowało 30 radnych. 
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Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/24/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie niektórych 

czynności związanych z podróżą służbową Radnych Województwa Lubuskiego oraz ustalenia stawek 

za jeden kilometr przebiegu, w przypadku korzystania w podróży służbowej przez Radnych 

Województwa Lubuskiego z samochodu nie będącego własnością Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 97 do protokołu. 

 

Punkt 19. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru delegatów do Zgromadzenia Ogólnego Związku 

Województw Rzeczypospolitej Polskiej – druk nr 11/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo,  

na podstawie art. 11 prawo o stowarzyszeniach oraz § 13 ust 1 statutu Związku Województw 

Rzeczypospolitej Polskiej, delegatami Województwa Lubuskiego do Związku Województw 

Rzeczypospolitej Polskiej są: Marszałek Województwa Lubuskiego, Przewodniczący Sejmiku oraz 

dwóch radnych wybranych przez Sejmik Województwa Lubuskiego. Proponuję, by delegatami zostali: 

Pan Edward Jan Fedko – Radny Województwa Lubuskiego i Pan Sebastian Sylwester 

Ciemnoczołowski – Radny Województwa Lubuskiego. Czy Pan Edward Jan Fedko wyraża zgodę by 

zostać delegatem? 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Tak, wyrażam zgodę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy Pan Sebastian 

Sylwester Ciemnoczołowski wyraża zgodę? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Wyrażam zgodę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Jeżeli nie, 
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przystępujemy do głosowania projektu uchwały w sprawie wyboru delegatów do Zgromadzenia 

Ogólnego Związku Województw Rzeczypospolitej Polskiej – druk nr 11/18. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 24 radnych, przeciw 1 radny, wstrzymało się od głosowania  

5 radnych. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/25/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie wyboru 

delegatów do Zgromadzenia Ogólnego Związku Województw Rzeczypospolitej Polskiej stanowi 

załącznik nr 100 do protokołu. 

 

Punkt 20. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia osób do składu Kapituły „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 12/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: W związku z rozpoczęciem 

nowej kadencji Sejmiku Województwa Lubuskiego istnieje konieczność wytypowania trzech 

przedstawicieli Sejmiku Województwa Lubuskiego do składu Kapituły „Odznaki za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego”. W skład kapituły wchodzi sześć osób, w tym: 3 osoby wyznaczone przez 

Sejmik Województwa Lubuskiego oraz 3 osoby wyznaczone przez Zarząd Województwa Lubuskiego”. 

Czy są wystąpienia klubowe? Proponuję zatem, aby przedstawicielami Sejmiku Województwa 

Lubuskiego zostali: Pan Kazimierz Łatwiński, Pani Aleksandra Mrozek i Wioleta Haręźlak. Czy Państwo 

macie jakieś pytania, uwagi? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie wyznaczenia osób do składu 

Kapituły „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 12/18 poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. 

30 radnych za przyjęciem uchwały, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam zatem, że uchwała została podjęta. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 102 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/26/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie 

wyznaczenia osób do składu Kapituły „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 103 do protokołu. 

 

Punkt 21. 

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia Planu posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego na 

2019 rok – druk nr 20/18. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Przypominam, iż projekt 

uchwały w sprawie ustalenia Planu posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2019 rok został 

zamieszczony na stronie internetowej Sejmiku Lubuskiego. Proszę o przedstawienie opinii Komisji 

Panią Annę Chinalską – Przewodniczącą Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 104 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Opinia komisji 

pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 105 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Proszę Panią 

Aleksandrę Mrozek – Przewodniczącą Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: Pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 106 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę Pana 

Edwarda Jana Fedko – Przewodniczącego Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa. 

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Jan Fedko: 

Komisja zaopiniowała pozytywnie projekt planu pracy z sugestią, aby nastąpiła zmiana terminu sesji 
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grudniowej, przyspieszenie tego terminu, nie bezpośrednio przed świętami. I również został 

sformułowany wniosek, aby na każdej z sesji przedstawiać informacje o aktualnym stanie wdrażania 

środków Unii Europejskiej w ramach programów, którymi dysponujemy. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 107 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę   

o opinię Pana Grzegorza Potęgę – Przewodniczącego Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Komisja 

Gospodarki i Rozwoju Województwa opiniuje generalnie projekt pozytywnie, natomiast jest ta uwaga, 

która pojawiła się wcześniej u kolegi Edwarda Fedko – prośba o zmianę terminu sesji grudniowej z 23 

grudnia na inny termin. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 108 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Proszę 

Pana Zbigniewa Kołodzieja – Przewodniczącego Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

Rolnictwa również zaopiniowała pozytywnie i też jak koledzy wcześniej wspomnieli o zmianie terminu 

sesji grudniowej, proponuję konkretnie 20 grudzień. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 109 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy są 

wystąpienia klubowe? I czy do projektu uchwały ktoś z Państwa ma uwagi lub pytania? Rozumiem, że 

tą uwagą jest termin grudniowej sesji. Tutaj propozycja jest Pana Zbigniewa Kołodzieja, żeby było to 20 

grudnia. Czyli mamy zmianę terminu grudniowej sesji z 23 na 20 grudnia. Czy ktoś z Państwa Radnych 

jeszcze ma uwagi, pytania? W takim razie projekt uchwały w sprawie ustalenia Planu posiedzeń 

Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2019 rok – druk nr 20/18 z autopoprawką, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto 
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jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i 

nacisnąć przycisk. 

Za podjęciem uchwały głosowało 30 radnych, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 110 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/27/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie ustalenia 

Planu posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2019 rok stanowi załącznik nr 111 do protokołu. 

 

Punkt 22. 

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku 

Województwa Lubuskiego na 2019 rok – druk nr 24/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 112 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna jest Pani 

Helena Hatka – Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego. Czy do 

projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania? Przystąpimy zatem do głosowania 

projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa 

Lubuskiego na 2019 rok – druk nr 24/18. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

30 radnych głosowało za przyjęciem uchwały, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 113 do protokołu. 

 

Uchwała Nr II/28/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 grudnia 2018 r. w sprawie 

zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2019 rok stanowi 

załącznik nr 114 do protokołu. 

 

Punkt 23. 

Przyjęcie protokołu z I sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

przypominam, że protokół z I sesji Sejmiku jest dostępny do wglądu na serwerze oraz podczas 

dzisiejszej sesji. Od czasu udostępnienia Państwu do wiadomości protokołu, nie zostały zgłoszone 

przez Państwa żadne uwagi. Przyjęcie protokołu z I sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem protokołu, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. 

30 radnych za przyjęciem protokołu, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że protokół z I sesji Sejmiku został przyjęty.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 115 do protokołu. 

 

Punkt 24. 

Sprawy różne.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, pragnę 

Państwa poinformować, że zmieniły się władze Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości. Pani 

Małgorzata Gośniowska-Kola została Przewodniczącą, Pani Elżbieta Płonka Wiceprzewodniczącą. 

Szanowni Państwo, proszę w nieprzekraczalnym terminie do 20 grudnia br. tych Państwa, którzy nie 

złożyli jeszcze oświadczeń majątkowych o ich wypełnienie w dwóch egzemplarzach i złożenie do 

Przewodniczącej Sejmiku. Informuję, że radni mogą przekazywać do Biura Sejmiku informacje wraz ze 

zdjęciami, dotyczące udziału w uroczystościach, wydarzeniach związanych z reprezentowaniem 

Województwa w celu opublikowania ich na stronie internetowej. Czy ktoś z Państwa chciałby zabrać 

głos? Pan Jan Świrepo, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Drodzy 

Radni. Dzisiaj mogliśmy zobaczyć, że łączy nas śpiew, a także ogień betlejemski. Dlatego pozwólcie, że 

w imieniu Klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego wręczymy wam produkt regionalny jakim jest 

konfitura z zielonych pomidorów. My marnujemy dużo  jedzenia, marnujemy też i energię. I dlatego 

chciałbym, aby rok 2019 był rokiem wzajemnej miłości. Nie szukajmy ’’dziury w całym’’, nie patrzmy 

przez mikroskop na problemy. Patrzmy normalnym okiem, bo życie jest piękne. Skupiajmy się na tym co 

będzie dobre dla naszego społeczeństwa. Dziękuję bardzo. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękujemy bardzo. Proszę 

o zabranie głosu Panią Małgorzatę Gośniowską-Kolę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowna Pani 

Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni. W imieniu Pana Wojewody Lubuskiego 

chciałabym Państwu przeczytać list, który skierował w związku z życzeniami świątecznymi. Wobec tego 

bardzo proszę: 

„Szanowna Pani Wioleta Haręźlak, Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

Szanowna Pani Przewodnicząca, z okazji zbliżających się Świąt Bożego Narodzenia pragnę złożyć 

najserdeczniejsze życzenia Radnym Województwa, Członkom Zarządu Województwa Lubuskiego oraz 

wszystkim pracownikom Urzędu Marszałkowskiego. Czas, który właśnie przeżywamy, to szczególny 

okres w tradycji Polski i polskiej rodziny. Wszyscy stajemy przed wielką prawdą, której tajemnica 

przynosi radość i nadzieję na lepsze jutro. Wieczór wigilijny to czas, gdy milkną spory, gdy choinka 

rozświetla wszystkie ciemności, a na twarzach naszych bliskich gości uśmiech. Życzę, by dar wielkiej 

miłości, który przynosi przychodzące w wielkiej prostocie Boże Dziecię, był źródłem radości i pokoju. 

Niech ten wyjątkowy, świąteczny okres stanie się okazją do głębokiego, rodzinnego przeżycia 

betlejemskiej tajemnicy. Nie zapominajmy w tym czasie również o najbardziej potrzebujących. Być 

może obok nas jest ktoś, kto potrzebuje pomocy, bądź po prostu dobrego słowa. Okazujmy sobie 

nawzajem miłość i szacunek, które zawierają się w małych gestach dobroci. Na ręce Pani 

Przewodniczącej przesyłam życzenia dla całego Zarządu Województwa Lubuskiego oraz Radnych 

Województwa. W nadchodzącym Nowym Roku 2019 niech nie opuszcza Państwa pomyślność i spełnią 

się życzenia wypowiedziane podczas łamania się białym opłatkiem – chlebem pojednania i 

przebaczenia, a naszej Ojczyźnie niech błogosławi Boże Dziecię. Z wyrazami szacunku – Władysław 

Dajczak, Wojewoda Lubuski.” 

Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: O zabranie głosu proszę 

Panią Elżbietę Annę Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowni Radni, Pani Przewodnicząca. 

Myślę, że łączy nas wszystkich nie tylko ten magiczny, wyjątkowy czas Świąt Bożego Narodzenia, ale 

autentyczna troska o naszą milionową, lubuską rodzinę. I chciałabym, żeby tak było przez cały 2019 

rok, ale myślę, że każdy z nas ma też w sercu swoje własne, prywatne marzenie. W imieniu Zarządu 
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Województwa życzę Państwu, żeby ono naprawdę w przyszłym roku się spełniło. A dla naszego 

kochanego Radnego Seniora chciałabym też przekazać produkt regionalny naszego Województwa 

Lubuskiego. Wybaczcie, że nie jestem przygotowana dla wszystkich, ale myślę, że ta obfitość 

produktów regionalnych w przyszłym roku będzie autentyczna i będziemy mogli na każdej sesji się 

obdarowywać. Także na ręce naszego Seniora – w imieniu nas wszystkich. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, pragnę 

poinformować, iż zgodnie z Planem posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2019 rok, kolejna 

sesja Sejmiku odbędzie się 11 lutego 2019 roku o godz. 11:00 w sali kolumnowej Sejmiku 

Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze. 

 

Punkt 25. 

Zamknięcie obrad II sesji Sejmiku. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

zamykam obrady II zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018-2023. Dziękuję 

Radnym, zaproszonym gościom i wszystkim obecnym za udział w jej obradach. 

 

 

 

Protokół sporządzili:  

Ewa Węgierkiewicz-Bieniarz 

Małgorzata Pieczyńska 

Natalia Szymborska-Łukasiewicz  

                             

 

   Obrady prowadzili: 

 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku                                                   Przewodnicząca Sejmiku  

 

    Mirosław Marcinkiewicz                                                                Wioleta Haręźlak 


